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Ob 25 -  letnici društva «Ivan Trinko»

oo e
«Bila je lepa, sončna je 

senska nedelja, ko sm o se 
vozili proti V idm u  iz raznih 
vasi in dolin vzhodne in za 
hodne Beneške Slovenije». 
Tako se Izidor Predan spo
minja tistega 2. oktobra 1955, 
ko je skupina beneških S lo 
vencev ustanovila kulturno  
društvo «Ivan Trinko».

Tudi v petek 14. novem 
bra letos je bil lep, sončen 
jesenski dan. Skupina bene
ških Slovencev pa ni sedela
v drdrajočem vlaku na progi 
nekje m ed V idm om  in Čeda
dom, zaskrbljenih obrazov in 
rahlo vznemirjenih src. Zbra
li so se, ti in drugi beneški 
Slovenci, na sedežu ku lturne
ga društva «Ivan Trinko», da 
obudijo spom in  na teh 25 let 
trdega dela in boja za uve
ljavljanje človeka na tem  
koščku naše dežele. Zbrali so 
se, da se na primeren način 
spom nijo  25-letnice obstoja 
in delovanja tega društva, 
začetnika kulturnega in na
rodnostnega dela v Beneški 
Sloveniji. In kako naj bi bo
lje proslavili to obletnico, 
kot z razpravo ob okrogli m i
zi o vsem, kar se je zgodilo v 
teh 25 letih. Ta razprava je 
bila v Čedadu, v prostorih  
društva «Ivan Trinko», v po
slopju, pred katerim stoji  
kip narodnega buditelja iz 
Trčmuna, in v katerm vrvež 
od jutra do večera opozarja, 
da se tu odvija življenje, iz 
dneva v dan bolj angažirano 
za uveljavitev narodnostnih  
pravic Slovencev, ki so bili 
že nekdaj najbolj zaposta
vi jeni in najbolj preganjani.

Na sinočnji okrogli mizi je
prvi spregovoril predsednik  
kulturnega društva  « Ivan 
T rinko»  Beppino Crisetig. 
«Vsi vemo, je dejal, da je bi
lo prav društvo Ivan Trinko  
tisto, ki je po vojni prvo za
čelo zbirati Slovence ter jih 
narodnostno in kulturno pre
bujati, tisto, ki je v svoje de
lovanje zajelo tudi praktično  
pomoč našim ljudem».

Izidor Predan je nato ori
sal teh 25 let društvene  
dejavnosti od prvega občne
ga zbora do današnjih dni. 
Govoril je o začetnih teža
vah, o tem, kako j im  v Če
dadu ni nihče dal na razpo
lago prostorov, da bi imeli 
svoj občni zbor, o zasilnih 
sedežih in o prvem stalnem  
sedežu, k jer  je bila majhna  
dvoranica prevelika, toliko  
je bilo ustrahovanja in toli
ko sovraštva. «Vendar ni
sm o vrgli puške v koruzo», 
je dejal Predan: društvo se 
je organiziralo drugače, po
magalo je domačinom tam, 
kjer  je bila potreba najve
čja.

In  ista zavzetost je vodila 
društvo pri kulturni dejav
nosti: «Nasprotniki so se bo 
rili, da bi vsaka naša mani  
festacija propadla, mi smo  
se borili, da bi uspela, ker je 
bil naš uspeh poraz za so
vražnika naše narodnostne  
skupnosti  in je obenem vzbu
dil ponos v našem človeku», 
je dejal Predan. Preganja
nja, sovraštva je bilo mnogo, 
a društvo je šlo svojo pot: 
pomagalo je ustvariti sloven
sko inteligenco in vzdrževalo  
s tike s Trstom  in Gorico ter 
z matično domovino. Več let 
je bilo središče vsega ku l
turnega življenja  v Beneški 
Sloveniji. «In kar je med  
ustanovitelji društva Ivan  
Trinko danes največje zado
ščenje, je to, da društvo ni 
več tako važno, kot je bilo 
toliko let, ker danes nismo  
več sami», je dejal Izidor  
Predan.

Viljem Černo je nato go
voril predvsem o boju bene
ških  Slovencev za uveljavi
tev narodnostnih pravic. 
Dejal je, da so po dolgolet
nem prizadevanju odločni 
nastopi slovenskih organiza
ciji le prepričali odgovorne  
dejavnike, da je manjšinsko  
vprašanje res pereče. Prišlo 
je do nekaterih prem ikov  in 
pogoji za izpričevanje sloven
ske narodne zavesti so po
stali ugodnejši. To se je poz
nalo tudi pri ljudeh samih, 
ki so se z večjo vnemo lotili 
boja za narodnostne pravice 
in prisilili tudi tiste sile, ki 
so se dotlej upirale, da so 
sprejele stališča v korist oh
ranjevanja značilnosti slo
venske narodnostne sku p n o 
sti.

To pa seveda ni dovolj. 
Oblasti bi se morale stvarno  
lotiti vprašanj in odstranje
vati negativne razmere, prei
ti bi morale k dejanjem in 
«odločati humani dolg za to, 
kar je naše l judsko pretrpe
lo zaradi zapostovljanja, po
litike asimilacije, podrejeno
sti».

Vladna delovna skupina, 
je dejal Černo, je imela od 
vsega začetka dovolj ele
mentov, da bi zbrala gradivo 
za primerno besedilo osnu t
ka zaščitnega zakona, ven
dar pa so se zopet pojavile 
sile, ki so želele nadaljevati 
po stari poti. Od tod anketa  
po občinah za to, da bi do
kazali, da v teh krajih ni S lo 
vencev, od tod zbiranje pod
pisov za to, da se dokaže, da 
prebivalstvo ne potrebuje ni
kakršne zaščite. Vse to pa 
teži k preprečevanju uvelja
vljanja nacionalne identitete  
in kulturnega bogastva, 
skratka teži k zatiranju. Ta

ko, kot da bi izobraževanje  
v slovenskem jeziku  zoževa
lo obzorja in zapiralo poti 
razvoja, kot da bi bilo vse 
le v folklorni zaščiti ne- 
kakršnih vrednot.

«Ni dovolj folklorna za
ščita, je poudaril Černo: bo
rimo se za drugačne odnose, 
z.a ustavo, za demokracijo, 
za drugačen razvoj, za novo 
miselnost do lastne zemlje.

Župnik  Pasquale Gujon je 
nato spregovoril o liku Ivana 
Trinka: zaustavil se je pri 
njegovem delu za utrjevanje  
narodnostne zavesti, ki ga

fNadatievanje na 2 strani) Predsednik sekcije  naših izseljen cev  v Liegeju pozdravlja zbrane em igrante

Slovenski v ečer  med beneškimi izseljenci v Belgiji

Nepretrgane vezi z rodne zemljo
V sob oto  8. in nedeljo 9. novem 

bra je sekcija Zveze slovensk ih  iz
se ljen cev  v Seraingu, v znanem  bel
gijskem  industrijskem  m estu , blizu 
Liegea, organizirala srečanje b en e
ških em igrantov v Belgiji in pripra
vila slovensk i večer.

Na srečanje, oziroma na s lo v e n 
ski večer, ki je bi! v veliki dvorani, 
Salle Home Honnay, so  prišli b en e 
ški izseljenci iz vseh  krajev Belgije 
in ne sam o: prišli so  tudi iz Fran
cije in bližnjih sosednjih  dežel.

Iz B enečije je odpotoval avtobus, 
poln bivših rudarjev in sorodnikov 
rudarjev, ki š e  živijo v Belgiji.

Čeprav je vožnja stala kar precej, 
č e  upoštevam o ekonom ske razmere 
B enečije, ni im ela Zveza ben ešk o- 
slovensk ih  izseljen cev , ki je prire
dila izlet k bratom, nobene težave  
za napolnitev avtobusa, ker so  vsi, 
ali skoraj vsi udeleženci izleta v e 
deli, da v Belgiji, ne bo velikih stro 
škov, ker jih čakajo z odprtim  
srcem  in odprtimi rokami njih bra
tje, se s tr e , sorodniki in prijatelji, ki 
jim bodo poskrbeli za streho nad 
glavo, za posteljo  in za «pod zob».

Pravzaprav, mi ki sm o odpotovali 
z avtobusom  iz B enečije v četrtek  
6. novembra zvečer, s e  peljali pre
ko Avtstrije in Nem čije do Belgije, 
sm o im eli v tis, ko sm o prišli k bra
tom  v Seraing, da so  pripravili za 
nas pravi praznik.

Čeprav sm o  prišli prezgodaj sta  
nas pred italijanskim kulturnim c en 
trom «C asa nostra» že  čakala Ma
rio in žena Ida, oba doma iz Debe- 
njega pod Dreko, ki živita tu že  nad 
tr id eset let. Kakor, da bi «tonknil» 
v zvon - kakor s e  pravi po beneško, 
s e  je raznesel g las, o  našem  priho
du. Začeli so  prihajati od vseh  
krajev. Začelo s e  je objem anje, poz
dravljanje, jokanje od vese lja , ker 
so  s e  po dolgih letih sp et srečali 
bratje in se str e , strici in nečaki, bra
tranci in prijatelji.

Tega ne morejo razumeti tisti, ki 
ne poznajo globokega čustvovanja  
benešk ega  S lovenca, njegove nežne  
du še  in tragedije em igracije, ki 
nas je ločila. Tisti, ki nas ne pozna 
od blizu, ne m ore razumeti našega  
v e se le g a  in ža lostnega  joka, ne m o
re razumeti navezanosti n ašega  č lo 
veka na rodno zem ljo, na jezik in 
kulturo, ki mu jo je ta zem lja dala.

V Seraing sm o prispeli nekaj po 
14. uri v petek  7. novembra. Po 
nas so  prišli sorodniki in prijatelji, 
da nas odpeljejo na svoje  dom ove.

Za tis te  redke, ki n iso  imeli sorod
nikov, so  naši rojaki v Belgiji kar 
tekm ovali m ed sabo, kdo bo koga 
prej sprejel in mu nudil večje ugod
nosti. To je več kot bratska solidar
nost!

Isti dan, ko sm o prispeli v S e 
raing, je polovica u d eležencev  iz
leta nadaljevala pot z avtobusom  do 
Taminesa, kjer tudi živi veliko š t e 
vilo naših rojakov. Drugi dan, zv e 
čer pa sm o s e  vsi zbrali na s lo v e n 
skem  večeru, v dvorani «Salle Home 
Honnay», blizu Liegea.

Začeli so  prihajati naši emigranti 
iz Limburga, Bruslja, Liegea, Se- 
rainga, Charleroija in drugih krajev. 
V se sem  poznal, kakor poznam  
njih sorodnike doma. Pa ne sam o  
m ene, tudi druge, ki sm o prišli iz 
B enečije v Belgijo, so  vprašali: «Pa 
naša Marija, ali je prišla z vami? Pa 
naš Janez, pa naš Fabio, pa naša 
Toninca?» Takšna in podobna vpra
šanja sm o sliša li. (V Novem  Ma
tajurju je bil napovedan izlet b en e
ških S lovencev  v Belgijo in zato je 
vsak izm ed naših rojakov, ki tam  
živijo, pričakoval kakšnega svojega  
d om a čeg a ).

Na ža lost s e  je ta želja le  redkim  
uresničila. Večina s e  je morala za
dovoljiti z znanci in prijatelji, a za
to n iso  bili nič manj dobrodošli.

Videl sem  tiste , ki so  nas čakali 
in pred očm i sem  imel t is te , ki ni
so  prišli.

Razočaranje, veliko razočaranje, 
za m noge, ki so  čakali iz Benečije  
svoje  ljudi. Avtobus je majhen, pre
majhen, da bi peljal iz naše  dežele  
v Belgijo, v se  brate h bratom.

In ko so  naš vprašali: «Pa naš, 
pa naša niso prišli?» in sm o odki
mavali z glavo, videli njih razoča
ranje, njih so lze , nam je tesnoba  
su sila  so lze  v očeh.

Razumeli pa sm o, da je Benečija 
velika, bolj kot meri njena površina 
da s e  vezi med Benečijo in našimi 
izseljenci niso nikdar pretrgale, da 
živi njih srce  v Benečiji in naše  
srce  m ed njimi.

Na srečanju v Seraingu naši iz
se ljen ci n iso  govorili sam o o kul
turi in o tem  «kako s e  imamo ra
di». Govorili so  o brezposelnosti 
naših mladih v Belgiji, o m ožnostih  
njihove zaposlitve v naši deželi, 
v obnovi potresen ih  področji, o kul
turnem In gospodarskem  razvoju 
B enečije. V sob oto  8. novembra se  
je zdelo, da sm o beneški Slovenci 
gospodarji m esta.

V «Salle Home Honnay» s e  je 
zbralo skoraj toliko ljudi, kot na 
«Dan em igranta» v Čedadu. Prisot
ne je pozdravil predsednik sekcije  
naših izseljen cev  Eligio Floram, v 
imenu slovensk ih  organizacij iz 
B enečije in SKGZ pa Izidor Predan. 
Luciano Chiabudini - Tonca Ponedi- 
ščak znani so d elavec  Doma in radia 
Trst A, je zabaval naše izseljen ce  
v sob oto  in nedeljo s  svojim i prist
nimi beneškim i skeči in pesm im i.

Na srečanju je bilo, poleg plesa, 
tudi več  drugih kulturnih m anifesta
cij. Založniška hiša Chiandetti, ki jo 
je predstavljal m ed našimi iz s e 
ljenci dr. Vito Sutto, je podarila se k 
ciji slovensko-benešk ih  izseljencev  
v Seraingu v eč  knjig o manjšinski 
konferenci v Vidmu.

Predstavniki centralnega sed eža  
Zveze slovensk ih  izseljen cev  iz 
Čedada in belgijskih sekcij so  se  
srečali z Markom Predanom, zna
nim in uveljavljenim  beneškim  kipa
rjem, ki živi že  od mladih let v Bru
slju. Ta benešk i umetnik je pripra
vil v eč  načrtov za postavitev  sp o 
menika beneškem u rudarju v sred i
šču  B enečije. O tem  s e  bo odločalo  
v prihodnjih m esecih .

Na prvem slovensk em  večeru je 
igral za p les ansam bel Ambition. 
Pohvaliti jih je treba, ker so  napra
vili v se , kar so  m ogli, da bi zado- 

Nadaljevanje  na 2. strani

Med KPI iz Čedada  
in ZK iz Tolmina

Izmenjava
mnenj
in predlogov 
za razvoj 
obmejnega 
območja

«S koordiniranimi pobuda
mi moramo sedaj  zače t i  d e 
j avnos t  in preiti  h konkret 
nim dejanjem.  To bo naš  pri
s p e v e k  za razvoj prijateljstva,  
d o b r o s o s e d s k ih  o d n o s o v  in 
kooperaci je  med  o b e m a  naro
doma.  To bo naš  pr i spevek  za 
naš razvoj in za š irši  cilj po
puščanja  n apetos t i  in miru».  
S tem i  b e s e d a m i  je A nge lo  
De Piero,  o d go v or en  pri vi
d em sk i  f ederacij i  KPI za m e d 
narodna vprašanja,  skleni l  
sv o j e  poroči lo na s e s t a n k u  
med komunist i  iz v i d e m s k e  
pokrajine in s  To lminskega ,  ki 
je bil v  Čedadu,  v s o b o t o  8. 
novembra.

Podobne  misl i  je izrazil tu
di predsednik  k omis i je  za 
mednarodna  vprašanja pri ZKS 
iz Tolmina Rok Uršič.  Take mi 
sli ,  ki zadevajo  s p l o š n o  poli
tiko ob eh  strank,  pa je treba  
konkretno izvajati in jih ure
sniči t i  z dejanji .  Zaradi t e g a  
s ta  s e  organizacij i  ž e  večkrat  
s e s t a l i  in iznes l i  vrs to  kon
kretnih pred logov .  Obstajajo  
torej jamstva ,  da bodo  ti 
predlogi  o b r o d i l i  kon
kretne s a d o v e .  Iznešen i  pre
dlogi  imajo konkretno os n o vo :  
p r e d v s e m  s e  nanašajo  na ure
s n ič i t e v  boljš ih prometnih  
z v e z  z a  po v ez av o  m e d  
prom etn im a s i s t e m o m a  Fur- 
lanije-Julijske krajine in S l o 
ven ije ,  na razvoj turist ičnih  
s r e d i š č  Kanina in Matajurja,  
na g o s p o d a r s k o  so d e lo v a n j e  
in na s o d e lo v a n j e  med  v i d e m 
s k o  in l jubljansko univerzo.  
Delegac i j i ,  ki s t a  s e  se s t a l i

(Nadaljevanje na 2. strani

Najbolj je razveselil naše  em igrante  
svojo harmoniko
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AL LAVORO PER ATTUARE O S IM O

Un incontro della SKGZ di Udine 
con le organizzazioni di Tolmino

Predsednik
V

pokrajine v Spetru

Le organizzazioni slovene  della 
provincia di Udine p o sso n o  diven 
tare il perno della cooperazione fra 
la Valle dell'lsonzo ed il Friuli orien
tale, realizzando le indicazioni del 
trattato di O sim o. Per qu esto  o c 
corre scen d ere  nel concreto  e  nel 
particolare con l’intento fondam en  
ta le di rispondere ai b isogni delle  
popolazioni di confine, superando  
la situazione determ inatasi negli 
ultimi decenni con l'em igrazione, 
l’e so d o  e  il degrado delle strutture 
produttive ed abitative.

E’ un tem a concreto  che richie
de ovviam ente tutte le verifiche ne
cessa rie , di carattere politico, am 
m inistrativo ed econ om ico . Già con  
il terrem oto c ’è  stata una a c c e le 
razione delle iniziative, con  la ri- 
costruzione di c a se  e  p aesi (l'aiu
to della Slovenia è  stato  importan 
te) e  con le prime realizzazioni in 
cam po econ om ico  ch e  hanno in
teressa to  soprattutto le Valli del Na- 
tisone.

La Valle dell'lsonzo ha già inizia
to i suoi programmi di sviluppo, 
che hanno condotto  alla prima o c 
cupazione ed al rientro della po
polazione em igrata. Un ulteriore

Slovenske o rganizacije  iz 
v idem ske po k ra jin e  bodo 
lahko veliko prispevale  k  so 
delovanju  m ed  Soško dolino 
in  Vzhodno F u rlan ijo  in  k  
u resn ičevan ju  določil o sim 
sk ih  sporazum ov. P rav  zato 
se je  tre b a  sedaj soočati s 
s tv a rn o s tjo  in  obenem  upo 
števati p rob lem e p reb iva l
stva ob m eji te r  p reseč i po 
ložaj, ki se je  izoblikoval v 
zad n jih  d ese tle tjih  z izselje
v an jem  in  s p o slab šan jem  
gospodarsk ih  in  s tan o v an j
sk ih  s tru k tu r . P ri ob ravna
vi tega v p raša n ja  je  treb a  
upošteva ti politične, adm in i
s tra tiv n e  in  gospodarske  vi
dike. ž e  teda j po p o tre su  so 
se nam reč  ok rep ila  p rizade
v an ja  za obnovo h iš in  vasi, 
k tem u je  veliko prispevala 
tud i S lovenija, obenem  pa  
so v N adiških dolinah zgra
dili tud i p rve gospodarske 
objekte.

V Soški dolini so  že za
čeli u resn ičevati razvojne 
n ač rte , k a r  je  povečalo š te 
vilo zaposlen ih  in  tud i v ra
čan je  izseljencev. N adaljn i 
razvoj teh  krajev , na j bi bil 
povezan tu d i s sodelovanjem

S. Pietro el Natisone

Ricerca culturale 
del CAI 
sul Natisone

Il dirett ivo della so t to se z io n e  
«Val Natisone» del Club Alpino Ita
liano, nel q u a d ro  delle proprie  a t 
t ività culturali ,  ha d e c iso  di p ro 
m uovere  una r ice rca  cu ltu ra le  av en 
te  p e r  tem a: «Il Natisone».

L'iniziativa avrà c o n te n u to  geo- 
g rafico-sto r ico  e si p refigge  di do 
c u m e n ta re ,  a t t r a v e r so  lo s tud io  d e 
gli a sp e t t i  naturalis tici ,  p a e s a g g i 
stici ed econom ic i ,  la funzione vi
ta le  c h e  il f iume rives te  per  la Val
le ed i suoi abitanti .

Alla r icerca  in p ra tica  v iene  la
s c ia ta  am pia  libertà di co n ten u to ,  
di e sp re s s io n e ,  p o nendos i  co m e  
unica  condiz ione  c h e  e s s a  sia  le
g a ta  al n o s t ro  fiume.

L'invito alla p a r tec ip az io n e  viene 
e s t e s o  ind is t in tam en te  a tu tta  la 
popolaz ione  locale  e  non, p e rch è  
si r i tengono  in te re s sa n t i  gli «ap 
porti» di tutti  sen z a  d is t inz ione  di 
e tà  o  p ro fess ione .

T utto  il m a te r ia le  racco lto  v e r 
rà p r e se n ta to  in una a p p o s i ta  e 
pubblica  m ostra  da  organizzarsi  in 
loco p e r  le f e s te  natalizie , in col
laborazione  con l 'am m inistrazione  
co m u n a le  e  le scuole .

sviluppo viene visto anche con la 
cooperazione con !a Slavia friula
na ed il vicino Friuli.

Su q u este  considerazioni, con  
una sottolineatura per le questioni 
econ om iche (industria, artigianato, 
agricoltura, turism o e  vie di com u
nicazione), si è svolto recentem ente  
(martedì 11 novem bre) un incontro  
a Tolmino della Unione Culturale 
E conom ica S lovena di Udine con  
gli organi com unali, politici ed e c o 
nom ici della Valle dell'lsonzo.

Le delegazion i erano guidate ri
spettivam ente dal presidente del 
com itato dell'ud inese della SKGZ, 
Guglielm o Cerno e  dal presidente  
d ell'esecu tivo  d e ll'a ssem b lea  com u
nale di Tolmino, ing. Rejec. Da 
parte degli sloveni dell'udinese, s o 
no stati e sp o sti i problemi della zo 
na e  ! caratteri di uno sviluppo  
programmato, finalizzato prima di 
tutto a ll'occupazione dei giovani, 
delle donne e  degli emigrati (favo
rendone il rientro), nel rispetto del
le caratteristiche am bientali ed eco  
logiche.

Anche sul piano della collabora
zione culturale non so n o  mancati

z Beneško Slovenijo  in bliž
n jo  F u rlan ijo .

O teh  v p rašan jih  s ta  se 
p red  k ra tk im  (to rek , ll.t.m .) 
v T olm inu  pogovarja li de
legaciji te rito ria ln eg a  odbo
ra  SKGZ za videm sko po 
k ra jino  in  d ružbeno  po litič 
n ih  organizacij iz Soške doli 
ne. D elegacija iz Beneške 
Slovenije, ki jo  je  vodil Vi
ljem  č e rn o , je  p redstav ila  
p rob lem e obm očja  in  se je 
zaustav ila  p r i sm o trn em  go
spodarskem  razvoju, ki na j 
bi om ogočil zaposlovanje 
m ladih, žensk in  izseljencev, 
ki se nam erava jo  vrn iti, o- 
benem  p a  naj bi oh ran ili e- 
kološke in k rajevne značil
nosti.

Spregovorili p a  so tu d i o 
k u ltu rn em  sodelovan ju  in  i- 
zoblikovali več predlogov. 
P redstavn ik i občine T ipana 
pa so se zavzeli, da  bi o tem  
v p rašan ju  km alu  razp rav lja 
li. Delegacijo iz Tolm ina je 
vodil p redsedn ik  občinske 
slupščine Rejec.

S lovenske o rganizacije  iz 
v !dem ske p o k ra jin e  in to l
m inske d ružbeno  - po litične 
o rganizacije  nam erava jo  o- 
k rep iti m edsebo jno  sodelo
vanje, obenem  pa  bodo po 
skušali vk ljuč iti v to  sodelo
vanje  tud i občine, gorske 
skupnosti, p o k ra jin o  in  d ru 
ge gospodarske, k u ltu rn e  in 
šp o rtn e  d ru štv a  in ustanove.

V idem ska p o k ra jin a  n a 
m erava  zg rad iti n a  podlagi 
zakona 22 o dopoln itv i m o n 
tažn ih  šo lsk ih  s tru k tu r  nov 
o tro šk i v rtec  v S ovodnjah  
in  je  v ta  nam en  že določi
la 200 m ilijonov lir. Zupan 
C udrig je  p oudaril po trebo  
po novem  ob jek tu , obenem  
p a  je  občinsk i odbor izrazil 
zask rb ljenost, k e r na j bi de
želna u p rav a  nam erava la  
zm an jša ti svoj prispevek  
sovodenj ski občini n a  sam o 
135 m ilijonov lir. To naj bi 
b il odgovor svetovalcu iz 
N adišk ih  dolin  P etrič iču , ki 
je  zahteval večje sodelova
n je  dežele p r i g rad n ji otro-

approfondim enti ;  proposte, mentre 
gli amministratori del com une dl 
Taipana hanno d ec iso  di passare  
a verifiche a breve termine, data 
l'urgenza dei problemi di quella 
zona.

Le organizzazioni slovene  di Udi 
ne e  gli organism i di Tolmino si 
incontreranno, d'ora in poi, con  
m aggior frequenza, dando agli in
contri un carattere d inam ico ed  o p e  
rativo cercando la m assim a parte 
cipazione, soprattutto in prima per
sona, dei com uni, delle Comunità 
M ontane, della Provincia e  degli 
enti econom ici, culturali e  sportivi.

P.

Izmenjava
m n e n j .......................

(Nadaljevanje  s  1. s tran i)

v Čedadu s ta  v imenu KPI in 
ZKS predložil i  dva d o k u m e n 
ta, ki n a š t e v a ta  v s a  področja  
b o d o č e g a  sode l ov an ja .  
O m e n je n o  je p r e d v s e m  g o 
s p o da r sk o  s o d e lo v a n j e  za  
ražš ir i t ev že  zas tare l ih  sp o ra 
zu m ov  o izmenjavah,  indu
stri j ska kooperaci ja ,  s o d e l o 
vanje  na k me t i j sk em  in g oz 
da rsk em  področju ter v turi
s t i č n e m  sektorju,  za š č i t a  o k o 
lja, razvoj goratih prede lov  
ter  kulturne,  z n a n s tv e n e ,  re
kreac i j ske  in šp ort ne  i z m e
njave.

O v s e h  teh  problemih  s e  je 
razvila o b č i m a  razprava,  v 
kateri s o  pri š l e  do izraza tudi 
v s e  t e ž a ve ,  ki s o  s e  dos lej  
pojavile.  De Piero,  kot oba  
sekretarja  Tosch i  in Jug,  s o  
p r e d v s e m  poudaril i ,  da je t re 
ba prepreči t i ,  da bi predlogi  
prišli kar z vrha: z a i n t er es i 
rati je treba prebiva ls tvo ,  
krajevne u s t a n ov e ,  združenja,  
s indikate .  Na os n ov i  d o s e d a 
njih i zkušenj  je v s e  to m o g o 
č e ,  zaradi č e s a r  s ta  s e  obe  
partiji obveza l i ,  da si bos ta  
v roku e n e g a  m e s e c a  i zmenja
li vrs to  konkretnih pred logov .

Na srečanju  v Čedadu s ta  
pozdrave  prinesla  župan Pa
scol in i ,  ki je izrazil vol jo za 
v zp os t av i t ev  s t ikov  s  to lm in 
skimi  upravitelji  in s v e t o v a l e c  
Pasta,  č lan pokrajinskega  iz
vr š ne g a  odbora PSI. Srečanja  
s o  s e  ude lež i l i  tudi p o s l .  Liz
zerò,  načelnik s v e t o v a l s k e  
sk upine  KPI v gorski  s k up no 
sti Battocletti, Dorigo za 
CGIL, Arrigo Pasco la t ,  ob č i n 
ski s v e t o v a l e c  iz Manzana  
V o s c a ,  Andrian za zve zo  za
drug,  obč inski  upravitelji  
iz Rezije.  Tipane,  Č e d a 
da, Špetra  itd., posl .  C o lo m 
ba ter deže ln i  in pokrajinski  
s ve to v a lc i  KPI.

šk ih  vrtcev in  še posebej p ri 
u v a ja n ju  v te  p redšo lske  
ustanove novih d idak tičn ih  
prijem ov, m ed  ka te rim i je 
tud i ov redno ten je  slovenske
ga nareč ja . Petric ig  je  m ed 
drug im  dejal, da  se je  za to 
še posebej zavzel župan  C u
drig, saj je  b il lani sam  po 
b udn ik  z b iran ja  podpisov 
za u p o rabo  n a re č ja  v šo lah  
in to  že od o tro šk ih  vrtcev 
n ap re j.

Zato bi m ora l im eti o tro 
ški vrtec  dva oddelka z vse
m i p o treb n im i p ro sto ri, de
žela in  p o k ra jin a  pa  b i m o
rali zagotoviti p rim ern o  fi
nansiran je .

Na povabilo  občinskega 
o dbo ra  š p e tr a  Slovenov se 
je  z up rav ite lji te  občine 
v to rek , 11. novem bra  sestal 
p redsedn ik  videm ske p o k ra 
jine  E nglaro . Ž upan  Š petra  
Slovenov, M arinig, je  sezna
nil E ng lara  z na jbo lj p e re 
čim i p rob lem i občinske 
skupnosti: v vorašsnju ob
č insk ih  d ija šk ih  dom ov in 
pom oči gojencem, r a z v o j  šol
skega sred išča  s posebno 
pozo rnostjo  na  višje sred 
n je  šole z jezikovno u sm e
ritv ijo , ceste, km etijstvo  in 
onesnaževanje Nadiže, dom  
upokojencev  in  o sk rb a  u m 
skih  bolnikov.

P redsedn ik  po k ra jin e  E n 
glaro  je ugodno ocenil m ož
nost za rešitev  n eka te rih  
problem ov, vendar bo to  od
visno od p ro raču n sk ih  m ož
nosti. P ok ra jin sk i svetova
lec Petricig , ki se je  udeležil 
seje  skupaj s p redstavn ikom

Domenica 9 novem bre al 
le ore 10.15, sul piazzale del 
M unicipio, com m ossi ed im 
m obili alle p rim e note dello 
inno d i M ameli, i Cavalieri 
di V ittorio  Veneto del Co
m une di San P ietro  al N ati
sone, assistevano assiem e al
le au to rità  am m inistrative, 
politiche e scolastiche a ll'a l
zabandiera. Preceduti dalla 
corona di alloro e dalle ban 
diere si recavano poi in co r
teo, con le a u to rità  stesse 
e la popolazione, alla chie
setta  di San Q uirino per ren 
dere om aggio ai loro com pa 
gni caduti.

La S. Messa, celebrata dal 
espellano m ilitare Don Pao
lo Venuti, precedeva la posa 
della corona di alloro innan
zi al m onum ento  ed il d iscor
so del S indaco Prof. G iusep
pe M arinig.

M algrado la pioggerellina 
fastidiosa, la gente costre tta  
a ll’aperto  dall’angustia  del 
luogo, rim ase ferm a fino  al
la fine, seguendo com m os
sa la cerim onia religiosa e 
le parole del S indaco che, po
sto il salu to  a tu tti  i p resen 
ti, così proseguiva: «... noi 
crediam o, so p ra ttu tto , di o- 
norare e com m em orare qui 
a San P ietro  al N atisone 
presso questa  chiesetta  vo ti
va, antico sim bolo della vec
chia au tonom ia delle Valli 
del N atisone e con tem pora
neam ente presso  il m onum en 
to di Costa, i figli cadu ti non 
solo nella 1 .a guerra, m a in

PSDI M elissom  in  deželnim  
svetovalcem  k rščanske  de
m okracije  Speeogno, je pou 
daril, da m o ra  p o k ra jin a  v 
večji m eri p rispevati h go
spodarskem u, ku ltu rnem u  
in d ružbenem u razvoju  teh 
nerazv itih  krajev . E nglaro  
je  p riznal, da je  p o k ra jin sk a  
u p rava  posvečala doslej p re 
m alo pozornosti N adiškim  
dolinam  in se je  obvezal gle
de u red itve  cest, b rega 
Ažle, dom a upokojencev in 
oskrbe  duševnih  boln'.kov.

E ng laro  pa  n i povedal nič 
jasnega o onesnaževanju  N a
diže in je  le dejal, da s tro 
kovnjaki še n iso  opravili 
p o treb n ih  raziskav. S estan 
ka so se udeležili vsi člani 
občinskega o dbo ra  (Adami, 
Qualizza, Blasetig, Chic- 
ch io), odgovorna za stike  z 
upravam i, B ru n a  D orbolò 
S trazzolin i in  ravnatelj do
m a upokojencev, Coren.

tu tte  le guerre  e nella lo tta  
di liberazione nazionale...» 

ed ancora «... R ispettiam o lo 
sp irito  della nostra  ca rta  
fondam entale, la Costituzio
ne dem ocratica e repubblica
na, che invita il popolo i ta 
liano al dialogo ed alla col 
laborazione reciproca tra  tu t
te le genti e so p ra ttu tto  le 
popolazioni di fron tiera, co
me lo siam o noi valligiani, 
perchè possano diventare 
fonte di com prensione e p u n 
to d ’incontro , anziché eie 
m ento di frizione e con tra  
sto...».

Il Sindaco dopo aver rico r
dato  alcuni passi del m es
saggio del P residente Perti- 
ni così concludeva fra gli ap 
plausi dei p resen ti «... salu 
tiam o (viva) la costituzione 
dem ocratica e lunga vita al 
la Repubblica italiana, nata 
dalla lo tta  e fondata  sul di 
ritto  al lavoro, ind istin ta  
m ente, di tu tti  i suoi c itta 
dini...».

La m attin a ta  si conclude
va con una sim patica b ic
ch ierata  della popolazione 
con i Cavalieri di V ittorio  
Veneto ospiti della Ammini 
strazione.
Analoga cerim onia si è svol

ta nella stessa m attin a ta  pres 
so il m onum ento  ai Cadu 
ti della borgata  m ontana di 
Costa di V ernassino dove la 
A m m inistrazione com unale 
era  rap p resen ta ta  da ll’Asses
sore Anziano dott. Renato 
Qualizza.

Nepretrgane vezi . .
(Nadaljevanje  s 1. s t ra m i

voljili naše  ljudi, toda njihova muzi
ka je bolj za mlade.

Zato ni nič čudno, da je v se  za
vriskalo, ko je nastopil na oder naš 
mladi harmonikar Ezio Qualizza z 
beneškim i motivi. Njegova harmoni
ka, naša prava slovensk a  melodija 
je prinesla v dvorano navdušenje in 
pravo sloven sk o  vzdušje.

Na slovensk i večer v sob oto  so  
prišli predstavniki tudi raznih obla
sti. Med drugim sta  bila prisotna 
italijanski generalni koi'.zul v Liegeu 
Caravelli in podpredsednik belgij
skih sindikatov Lucien Charlier. V 
ponedeljek 10 -.ovembra je šla  d e 
legacija beneških S lovencev  v edini 
rudnik-premogovnik, ki je š e  odprt 
na področju v se  Valonije. Ogled rud
nika je bil om ogočen po posredova
nju Ada Conta, predstavnika patro
nata INAC v Čedadu in belgijskega  
sindikata F.G.T.G . In potem  sm o se  
vrnili. Prej ko nas je odpeljal a v to 
bus iz Taminesa v Seraing, s e  je 
v gostiln i «Matajur» in pred njo 
zbrala velika m nožica ljudi. Kakor 
je bilo v e se lo  srečanje ob prihodu, 
tako je bil ža losten  odhod. To se  
je ponovilo tudi v Seraingu. Na s lo 
vesu  s e  je zbralo toliko naših ljudi, 
da bi bili lahko napolnili avtobuse  
in avtobuse, c e le  vlake.

Radi bi bili odšli z nami, pa to ni 
š e  m ogoče.

Ko sem  začel pisati te  vrstice , ni
sem  vedel, kje bi začel in kako bi 
končal.

Misli in čustva so  s e  križala. Tudi 
č e  si poklicni novinar, ko s e  znaj
d eš  m ed m nožico svojih ljudi, ki 
jih je kruta usoda razgnala po s v e 
tu, pustiš poklic ob strani in napi
š e š ,  kakor ti narekujejo čustva.

IZIDOR PREDAN

Pogled
na prehojeno pot . .

Nadaljevanje  s 1. st rani

nadaljnje društvo, ki je po 
njem  povzelo ime. To delo je 
plemenito in nesebično in ni 
hvaležno; velik pomen pa je  
v tem, da ni bilo usmerjeno  
le v kulturo in izobrazbo, 
am pak tudi v družbeno in 
gospodarsko rast Beneške  
Slovenije. Župn ik  Gujon je 
govoril še o veliki skrbi, ki jo 
je imel Ivan Trinko za šolo 
in orisal stanje na šolskem  
področju, ko je bil trčmun- 
ski pesnik še živ. «In sedaj 
se stanje ni spremenilo», je  
poudaril Gujon.

Sledili so pozdravi števil
nih predstavnikov oblasti, 
slovenskih zamejskih  organi
zacij in strank. Čestitke in 
pozdrave so prinesli predsed
nik deželnega sveta Mario 
Colli ( «Mnogo težje je od
straniti predsodke, neved  
nost, psihološke ovire, kot 
ruševine, ki jih je povzročil 
potres»), predsednik SKGZ  
Boris Race ( «Iz vašega druš t
va je zrasla bogata dejavnost, 
ki sega tudi na gospodarsko  
področje in teži k prepreče
vanju nevarnosti, da se vasi 
izpraznijo» ) , deželni svotova- 
lec dr. Drago Štoka  («V ne
kaj desetih letih so beneški  
Slovenci dosegli tako stopnjo  
razvoja, za kakršno bi d ru 
god potrebovali sto let»), po
slanec Colomba ( «Hočemo, 
da vlada prizna vašo stvar
nost»), prestavnik SZDL ob 
čine Tolmin Klavora («Va
ši uspehi se odražajo tu 
di v krepitvi sodelovanja ob 
meji»), predsednik ZSKD  
Milko Rener («Vaša pot je 
bila tako intenzivna, da ste 
nam vsem za zgled»), pred
stavnik ANPI profesor Liz
zerò ( «Spom niti  se moram o  
na skupen boj in ga nadalje
vati»), predstavnik čedad- 
ske občine prof. Cernoia 
( «Prizadevamo si z,a valori
zacijo vseh kulturnih dejav  
nosti») in predstavnik  gor 
ske skupnosti  odvetnik Bat
tocletti ( «Pri svojem  delu 
sm o se večkrat sklicevali na 
dejavnost vašega društva»). 
Med predstavniki oblasti 
sm o opazili tudi predstavni
ka medobčinskega odbora iz 
Tolmina Vlada Uršiča, za
stopnika ZK S občine Tolmin  
Dušana Juga in konzida  
SFRJ Nevenko Kovačič.

Srečanje med delegacijo SKGZ 
in družbeno-političnimi organizacijami

Tolminske

Nov vrtec 
v Sovodnjah ?

S. PIETRO AL NATISONE

4 NOVEMBRE

Predsednik videm ske Province Englaro na srečanju z administratorji špe- 
tarskega komuna
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Riflessioni sul prossim o C on gresso  
dell’Unione Emigranti Sloveni

In settembre, con un suo 
importante articolo, Adriano 
Martinig ha aperto il d ibat
tito precongressuale. Il suo 
è stato un intervento di 
grande significato che non è 
stato solo un primo segna
le, l'avvio di una riflessione 
sugli importanti temi che 
sollevava, bensì un preciso 
e concreto richiamo per una 
più severa maturazione de
gli obiettivi essenziali del 
M ovimento Sloveno, per una 
analisi critica della sua stra
tegia, per un riesame della 
sua organizzazione. E ' vero 
quanto afferma Martinig: 
«gli anni '80 saranno de
terminati per la sopravvi
venza della nostra Comuni
tà». Per questo è opportuno  
ripensare la nostra azione.

I tem pi sono cambiati, la 
popolazione slovena della 
Provincia di Udine sta m a 
turando una coscienza sem 
pre più viva della propria 
identità, il Paese ha fa t 
to enormi passi avanti in 
una concezione maggiormen
te democratica dello Stato, 
la prepotenza e l ’arroganza 
dei potenti locali viene con
tinuamente ridimensionata. 
I circoli culturali comincia
no a radicarsi sempre più 
profondam ente nel tessuto  
sociale locale. Gli operatori 
culturali sloveni sono final
mente usciti dall'isolamento  
nel quale le forze nazio
naliste intendevano m ante
nerle, rimanendo a loro vol
ta emarginate.

II processo di maturazio
ne civile di una popolazione, 
una volta avviato, è inarre
stabile.

Lp nostra realtà è oggi, 
contrariamente al passato, 
in piena evoluzione. Da so
cietà bloccata e chiusa su 
se stessa nella difesa dei 
privilegi acquisiti dai pochi 
notabili, si sta trasformando  
in società di transizione ver
so un modello di sviluppo  
ancora tu tto  da inventare.

Per questo è oggi essen
ziale per il m ovim ento  Sio 
veno della Provincia di Udi
ne interrogarsi sul fu turo  
della nostra Comunità.

Oggi, l’attenzione non va 
più tanto sulla tutela legi
slativa, che sembra com un
que destinata a realizzarsi. 
La questione di fondo che 
dobbiamo porci è quella 
della qualità del fu turo  che 
vogliamo, del tipo di socie
tà che intendiamo costrui
re per noi e per i nostri f i 
gli-

Ritengo che su questo ar
gomento non c ’è stata una 
sufficiente riflessione da

parte nostra. Costretti a di 
fenderci dalle calunnie, a 
fugare i sospetti, a lottare 
per essere accettati, ci sia 
mo lim itati a vivere alla 
giornata, soddisfatti  di esse
re com unque presenti nella 
società locale.

Se pur lentamente, la real 
tà si è modificata e noi non 
ce ne siamo accorti, conti
nuando a fare le battaglie 
di ieri senza renderci conto  
che il campo non è più quel
lo. L ’oggetto della contesa è 
oggi il modello di società 
nella quale la nostra popo
lazione desidera realizzarsi 
tenendo conto della sua 
identità etnica, della sua 
collocazione ai confini del
lo Stato, del Trattato di Osi
mo, ecc. ecc.

Forse la non esatta per
cezione da parte della po 
polazione, di quanto propo
ne il M ovimento  Sloveno ha 
frenato l ’adesione di massa 
alle sue iniziative. Non ba
sta più ormai dire che si 
vuole la difesa della propria 
lingua e cultura, che si vo
gliono i posti di lavoro, ecc. 
Bisogna ormai, anche per 
definitivamente smascherare  
cobro  che, spesso importati  
dall'esterno, hanno esclusi

vamente lavorato per di 
struggere la nostra com uni
tà, definire quale tipo di 
scuola vogliamo per il no
stro riscatto culturale, qua
le tipo di sviluppo economi
co intendiamo realizzare per 
consentire a tutti, ed anche 
agli emigrati, di avere un po
sto di lavoro, quale organiz
zazione socio-politica riven
dichiamo per gestire autono
m am ente  il nostro futuro.

Si tratta in altri termini  
di presentare agli occhi del
l'opinione pubblica un pro
gramma di sviluppo com u
nitario, che non lasci nes
sun aspetto nell'ombra e che 
indichi chiaramente anche 
le condizioni politiche della 
sua realizzazione.

La elaborazione di un pro
getto sociale che aggreghi, 
sui loro diretti  e concreti 
interessi, gli sloveni della 
Provincia di Udine, è il no
stro compito oggi, per po 
ter sperare in un domani.

In questa elaborazione, es
senziale è l ’apporto degli 
emigrati.

Anche per questo il IV  
Congresso dell’Unione è un 
m om ento  di verifica estre 
m am ente importante.

Ferruccio Clavora

Delegacija beneških S lovencev po obisku v rudniku St. Catherine-Roton v 
Farciennes z inženirji in predsednikom  sindikata FGTB iz Charleroi

Videli smo, kakuo so služili kruh 
in penzion naši minatorji u Belgiji

Bili sm o v rudniku Sv. Katerine
Na zadnjem obisku med našimi 

brati v Belgiji so  nas «spravli pod 
zem ljo». Obiskali sm o rudnik (m i
no) družbe Roton - Sveto  Katerino 
v Farciennes, edini rudnik-premo- 
govnik, ki je š e  odprt u celi Valo
niji. Notar in na varhu djela par- 
bližno 750 ljudi in zvedeli sm o, da 
djela u teli jami sam uo adan b en e
ški S lovenec. Hvala Bogu/

Za obisk u črno jamo je u se  sku- 
hu in parpravu Ado Cont, š e f  patro
nata INAC v Čedadu, ob sod elova
nju belgijskega sindikata FGTB iz 
Liegea.

NAŠ KONGRES 29. DECEMBRA
V m e s e c u  s e p t em b r u  je 

Adriano odprl z važnim č lan
kom p re d ko ngr esn o  debato.  
Njego v  p o s e g  je bil ve l i ke ga  
po me na ,  ker ni bil s a m o  
prvi znak za za č e t e k  premi-  
šljanja o važnih tema h,  pač pa  
in p r e d v s e m  ja sen  poziv na 
re sn o  do zorevanje  b is tvenih  
ci l jev Slovenskega Gibanja, 
za krit ično anal izo s tra teg i je ,  
in d o s e d a n j e  de javnos t i .  Je  
res ,  kar trdi Martinig: «Leta  
'80 bodo  od loč i lna za obstoj  
n a š e  sk upnost i .  Zato je treba  
v s e  do dobre  premisl it i .

Časi  s o  s e  spre men i l i .  Med  
s l o v e n s k im  p reb iva l s tvom vi
d e m s k e  pokrajine dozoreva  
ved n o  bolj živa z a v e s t  las tn e  
i s t ove tn os t i ,  v državi je m o č 
no napredovala demokrat ična  
m is e l n o s t ,  n as i l s tv o  in prev
z e t n o s t  lokalnih m o g o t c e v  
pojenjujete.

Kulturna društva poganjajo  
ve d n o  bolj g l ob oke  koren ine  v 
družbeno lokalno tkivo.

S l ov ens k i  kulturni o p er a t e 
rji s o  s e  končno rešil i  iz izo
lacije,  v kateri s o  j ih h o te l e  
držati n ac i on a l i s t i č ne  s i l e  in

IMPORTANTE

In d ic e m b re  uscirà un numero  unico d e l l ’EMI- 
GRANT, il bol le t t ino  d e l l ’Unione ch e  non è  più s ta to  
pubbl ica to  da alcuni  anni.

Q u e s t o  numero  sarà e s s e n z i a l m e n t e  d ed ic a t o  al 
IV C o n g r e s s o  d e l l ’Unione .  Verrà inoltre pubbl ica to  il 
t e s t o  in tegra le  del la  nuova l e g g e  reg iona le  d e l l ’e m i 
graz ione.

Tutti i s o c i  d e l l ’Unione  r iceveranno grat is  q u e s t a  
ed iz ion e  s p e c i a l e  d e l l ’Emigrant.

ki s o  bile se daj  s a m e  p o s t a 
v l jene  ob stran.

Kadar je v t eku p r o c e s  do
zorevanja  om ik e  v d o l o č e n e m  
narodu,  s e  ga ne more  v e č  
zaustavit i .

Od u t e s n j e n e  in s a m o  v a s e  
zaprte družbe v obrambi  pri
dobljenih privi l egijev redkih 
m o g o tc e v ,  s e  spreminja  v pre
hodno družbo ki teži  k nov im  
oblikam rozvoja.

Zato je d a n e s  b i s t v en o  za 
S l o v e n s k o  g ibanje v v id em sk i  
pokrajini,  da si  pos tav lja  vpra
šanja o uravnovanju las tne  
bodoč nos t i .
D a n e s  ne p o la ga mo  v e č  to 
liko pozornos t i  na zakonsko  
zašč i to ,  ki s e  zdi,  da bo na 
v sa k  način u re sn ič en a .  Bi st 
v e n o  vprašanje ,  ki si g a  m o 
ramo pos tavi t i ,  je kakovos t  
b od o č no s t i ,  ki jo zahteva mo ,  
je vrs ta družbe,  ki jo m is l imo  
zgraditi  za nas  in za n a š e  s i 
nove.

Smatram,  da ni bilo o t em  
vprašanju dovolj  razmišljanja  
z n a š e  strani.  Ko s m o  bili 
prisi l jeni  s e  braniti pred  ob re
kovanjem,  za razprši tev  s u m 
ničenj ,  da bi bili vključeni ,  
spre je t i ,  s m o  s e  omej eva l i  na 
sk rom no životarjenje,  na vsak  
način zadovoljni ,  da s m o  bili 
prisotni  v doma či  družbi.

Čeprav p o ča s i ,  s e  je real 
n os t  sp re m e n i l a  in mi n i sm o  
t e g a  opazil i .  Nadal jeval i  s m o  
včerajšnj i  boj ne  da bi s e  
zaveda l i ,  da bojno po l je  ni v e č  
isto.  Predmet  nasprotnih si  
razprav je d a n e s  v zo re c  druž
be,  v kateri s e  želi  n a š e  pre 
b iva ls tvo  razvijati,  u p o š t e 
vajoč  svo jo  e tn ič n o  i s t o v et 

nost ,  iskorist i t i  svoj  položaj  
ob državni meji ,  o s im sk i  s p o 
razum in podobno.

Morda zato,  ker ni n a š e  pre
b iva l s tvo  to čn o  d oje ma lo  p r e 
d logov  S l o v e n s k e g a  gibanja,  
je to bremzalo množičn i  pri
s t a ne k  njegov im pobudam.  Ni 
v e č  dovolj  govorit i ,  da s e  h o č e  
obrambo sv o j e g a  jezika in kul
ture,  da s e  h o č e  de lavna  m e 
sta ,  i.t.d. Nastal  je ča s ,  da s e  
tudi d oko nčn o  razkrinka ti
s t e ,  ki s o  bili mnogokrat  uvo
ženi  od zunaj in s o  deloval i  
izključno zato,  da bi uničili  
n aš o  skup nos t ,  odloči t i ,  kak
š n e  v rs te  š o l e  si  ž e l im o  za 
naš kulturni preporod,  kak
š e n  v zo re c  g o s p o d a r s k e g a  
razvoja m is l i m o  realizirati,  da 
bi o m o g oč i l i  v s e m ,  tudi i z s e 
l j encem,  da bi dobil i  sv o j e  d e 
lovno m e s t o ,  kakšno družbeno  
pol i t i čno organizaci jo za h te 
vamo,  da bi avt on o m no  upra
vljali n aš o  b od oč no s t .

Gre —  z drugimi b e s e d a 
mi p ov ed an o  —  za p redoč i tev  
javnemu mnenju d o l o č e n e g a  
načrta za razvoj n a š e  sk up no 
sti ,  ki naj ne pusti  n o be ne g a  
a sp ek ta  v s e n c i  in naj jasno  
pokaže  tudi po l i t ične  p o g o je  
za n jeg ovo  real izaci jo.  Izdela
va s o c i a l n e g a  načrta,  ki naj 
združi,  na podlagi  n e p o s r e d 
nih in konkretnih in teresov ,  
S l o v e n c e  v i d e m s k e  pokrajine,  
to je d a n e s  naša  naloga,  da 
bi lahko upali v bo l jšo  b o d o č 
nost .

Za izde lavo  t e g a  načrta je 
b is t v e n e  važnost i  pr i spevek  
emigrantov.  Tudi zaradi t e g a  
bo ÌV. Kongres  n a š e  Zve ze  
ze lo  važen  m o m e n t  preverja
nja.

Bluo je u pandejak 10. novembra 
zjutraj, ko je paršu k mojemu bratu 
Ernestu, kjer sem  spau, Alfredo Ci- 
cigoi, znani voditelj beneških em i
grantov v Tam inesu in dolgoletni 
«šefpurion» v rudniku.

«Želiš videt kakuo sm o kopali kar
bon, služili kruh in penzion?» me 
je uprašu, kadar m e je zbudiu. U 
jami je kopalo karbon mojih pet 
bratu hnadu. Dva od njih nista vič 
med živimi.

«Želim, želim !» sem  hitro odgo- 
voriu Cicigoju. Sam Cicigoj me je 
odpelju s  svojim  avtom obilom  do 
m ine St. Catherine v Farciennes. Ob 
8.30 sm o bli že  usi zbrani na oficihu  
inženirja, ki nas je pelju potem  u 
jamo.

«Al g reš tudi ti dol notar?» sem  
uprašu Cicigoja.

«Ne, božja Madona, sem  jo sit, jo 
imam čez  garlo!» Mi je odgovoriu, 
a potem  pa je le šeu  za nami kot 
stari podzem ski lisjak, ki je nava
jen po jamah. M orebit s e  je bau, da 
s e  nam bo kaj zgodilo in bi nam z 
njegovim i izkušnjami pom agal, saj 
je bil navajen.

Rešavu je  ranjene in vegrebau  
martve...

«Biu je par m etrov od m ene, sa 
muo spodnji del te le sa  je im eu pod 
materialom. Z bolečim  glasom  nam 
je povedal, da ima zlom jeno nogo. 
Potroštu sem  ga, da ga hitro reš i
mo, potem  pa s e  je sp et zasulo. 
Kopali sm o 36 ur, brez da bi paršli 
na varh.

Kjer je odpovjedu pikon, so  na 
stop ile  roke. Izpod nohti nam je 
brizgala kri. In zakaj? Kadar sm o pri
šli do njih, sm o odkrili dve trupli. 
Takih tragedij, take žalosti, kadar 
si u se  storiu, si karvaveu, da bi 
rješu življenje in ti ni ratalo, ne 
želim  š e  psu ne.

Tisti, ki so  gor na vrhu, tega ne 
bojo m ogli nikdar zastopiti».

«Kadar so  s e  dogajale takuo 
strašn e reči, kadar s te  reševali ra
njence, al s e  n iste  bali, da s e  bo 
sp et zasulo tudi na vaše  glave?»  
Sem  ga vprašu.

«Kadar rešavaš, tako hitiš odko- 
povat, da pozabiš na v se  strahove  
in nevarnosti!» je nakratko odrezal 
Cicigoi in so lza  mu je kanila na lice  
v spom in na težke in hude preži
v e le  č a se . In ta jamarski lesjak je 
šu šeenkrat dol notar: šu je zana- 
mi.

Inženirji s o  nam na kratko že  na 
varhu, u oficihu povedali nekaj zg o 
dovine (storje) o rudniku Sv. Ka
terine, obrazložili, kakuo funkcioni
ra, koliko delavcev dela in druge 
podrobnosti. Potle so  nas peljali u 
slačiln ico . Tam sm o pustili svoje  
ob'jeke in oni so  nam dali druge. 
Oblekli sm o s e  v prave rudarje (u 
prave m inatorje). Potle s o  nas na
basali tu njeko štijo , podobno ti
stim , ki jih imajo za nevarno zveri
no po zooloških vrtih (zo o ).

Tale fardamana, veliko željezna  
škatla s e  je začela sp uščati navz
dol. Kadar te  spuščajo  notar, doži
v iš parvi strah. Peljejo te  u nezna
no. In č e  s e  utarga? Sem  prepričan, 
da je im eu te le  strah usak naš mi- 
nator, kadar je šu parvikrct notar, 
r ne sam uo parvikrat, čeglih  so  ga 
gor na varhu potroštali, da tuo ni 
m ogoče.

Naša štija se  je ustavia na 825 
m etrov pod tlami. Kadar stop iš u 
galerijo, s e  no malo pozabiš na 
strah. Pod nogami im aš železnico  
(ferrovio). Na eni in drugi strani 
vozijo majhni vlaki karbon in drugi 
material. Čuješ ropotanje, vsak na 
svojem  delu in celo  svež i, frežak 
zrak, ne sam uo zrak, celu o  vjetar in 
š e  kajšan! Kadar poslu šaš, vidiš, 
gledaš, vjetar ti piha u rebra in 
obraz, pozabiš, da im aš nad glavo  
825 m etrov zem lje. Tega pa ne po
zabiš, kadar te  peljejo v rov (v 
ta jo), kjer kopajo karbon.

Ko sm o s e  plazili po kolenih in 
trebuhu mimo minatorjev, nam je 
inženir pojasnjeval, da je narbuj 
idealna za delo žila karbona, kjer je  
visoka 60 centim etrov. Po taji sm o  
se  guzdali naprej in jo preguzdali 
180 m etrov. Najbolj je bilo lahko 
Giacinti, ki je vitka in je šla na
prej kakor jazbec.

Parvih 50 m etrov sem  š e  kar do
bro napravil. Potem pa je bluo 
zmjeraj buj težkuo. Kadar sem  paršu 
na pu rova, ni sem  mu ne naprej ne  
nazaj. Tu je bla žila karbona visoka  
parbližno 40 centim etrov. Luč iz č e 
lade (iz kaska) s e  mi je bla snela. 
Sneu s e  mi je gum jasti podložek na 
kolenu, desna noga s e  mi je uklin- 
la m ed kaman in karbon, iz čela  
s e  mi je cediu puot, kot voda iz 
studenca in kar ni bluo š e  zadost, 
je začelo  š e  nieki skartat, pokat 
nad mano, potle pa je š e  s tr .šn u o  
zagarm jelo. U galeriji, pred nami, je 
bla eksplozija. Ustrelili so  mino in 
smraja eksploziva mi je paršla na
ravnost pod nuos, u nuos in usta. 
Baterija, ki sem  jo imel na harbatu, 
se  mi je pod varham udjela u njek 
željezni drog in š e le  njesam  mu 
vepulit noge, ki s e  mi je bla uklinlš 
m ed kaman in karbon. M uoč mi je  
popuščala in teu sem  že arjut: «Pa- 
rjatelji, pozdravita mi ženo In otro
ke doma!».

Za mano s e  je oglasu  N oacco in 
m e potroštu: «Daj, Dorič, saj ni v eč  
tako d e leč  do galerije!» Napeu sem  
u se  s ile , u se  m oči. Butnu sem  u 
željezni drog in plastični «kaško» s e  
mi je razklu, a šu sem  naprej. Na- 
leteu  sem  š e  na druge težave in 
usakikrat preklinjal: «Prekleta m i
na/» Kadar sem  im eu te le  težave, 
kadar nisem  mogu ne naprej ne na
zaj, sem  zastopu, da je človek tu 
spodaj manj kot m iš, manj kot nič. 
J est sem  imel u dvjeh dobrih urah 
to  črno jamo do garla in do jajc in 
sem  pom islu na m oje brate, na va- 
snjane, na v se  B enečane, ki so  na- 
pravli od petnajst do dvajset let 
notar. Zastopu sem , da so  s  puo- 
tom  in krvjo služili kruh in penzion. 
Tisti, ki jim basajo dajatve ( ta sse )  
za njih penzion, delajo zločin, delikt, 
naglavni greh!

Za tistih  par ur, ki sem  biu notar, 
za kar sem  videu in občutu, bi lah
ko napisu bukva.

Kajšne d eb ele  bukva pa bi lahko 
napisali tisti, ki so  delali v prekleti 
črni jami leta in leta? In komu naj 
zaupajo njih spom ine, težave, tar- 
pljenje in občutke na stuojke naših 
mladih, ki so  na djelu al pa zavojo 
černega prahu u jami zgubili svoje  
življenje?

Čepru s e  je treba spotit, čepru  
je težkuo iti skuoze «tajo», bi ne  
škodovalo, č e  bi peljali notar mini
stre, politike, kulturne de lavce  in 
ezatorje. Znali bi buj sp oštovati ž i
vljenje in žrtvovanje (sacri ici) na
ših  minatorjev pod zem ljo In znali 
bi bolje cen iti življenje na zemlji.

Tisti, ki sm o bli parvikrat u rud
niku in ki sm o videli, kje in kakuo 
so  služili kruh naši bratje, s e  zah
valjujemo sindikatom  in inženirjem  
- voditeljem  rudn/ka, ki so  nam om o
gočili ta obisk. Po vrnitvi iz jame 
sm o šli vsiskupaj na kosilo , ki nam 
ga je parpravu sindikat FGTB.

Inženir, ki mi je pom agal, kadar 
sem  bil v težavah, v «taji» in ki je 
vedel, da sem  publicist, m e Je pri 
kosilu uprašal, kakšen utis (impre- 
šion) je nardila nam e mina.

«Parvo: kar mi je u šeč  dol notar, 
je  bratstvo. Dol notar so  usi bratje. 
Pomagajo s e  adan drugemu. Dol no
tar ni sovražnikov. Sovraštvo pu
stijo gor na varhu. Drugo rleč ki 
sem  zamerku, je v oš humani, č lo 
veški odnos (raport) z minatorji. 
Dol notar sem  jih videu useh  na
cionalnosti in u se  s te  lepuo poz
dravu z «bonjour mon cher», prej 
kot s te  jih uprašali, kako gre delo  
naprej».

«Pote bi vi rad paršu djelat u 
mino?» s e  mi je zasm ejal.

«Ne! Če bi bli čakali, da vam pri
dem  je s t  karbon kopat, bi bli muorli 
treno (vlak) potiskati z ramanam 
naprej!» sem  mu odgovoriu in pu
stili sm o s e  kot dobri prijatelji.

DORIČ
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Definitivamente approvata la nuova 
legge regionale dell’Emigrazione

E’ s t a t o  f in a lm e nt e  pubbli
ca to  il t e s t o  del la  nuova l e g 
g e  c h e  rego la  gli interventi  re 
gional i  in mater ia  di em ig r a 
z ione .  Dopo  un iter t ravagl ia
to si  è  f e l i c e m e n t e  c o n c l u s o  
il v iagg io ,  del nuovo  t e s t o  
c h e  s e g n a  una svo l ta  d e c i s iv a  
nella g e s t i o n e  dei  problemi  
d e l l ’e m ig r az io n e  reg ionale .

D ef in i t i v am e nt e  a c c a n t o n a 
ta l ’im p o s ta z io n e  a s s i s t e n z i a 
le degl i  intervent i ,  la nuova  
l e g g e  crea importanti  nuovi

Objavl jen je biu t e k s t  no
v e g a  zakona,  'ki ureja d e ž e ln e  
p o s e g e  na področju izsel je-  
ništva.  Po dolgi  in težki  poti  
s e  j e s r e č n o  zaključi lo p ot o 
vanje  n o v e g a  tek s ta ,  ki pred
s tav lja od lo č i l en  preobrat  v 
re ševanju  pro b lem o v  d e ž e ln e  
emigrac i je .

Novi zakon do ko n čn o  od
pravlja podporni  način deže l-

Art. 1

Nel quad ro  di una politica 
di sviluppo, tesa in p a rtico 
lare ad elim inare gli squi
libri te rrito ria li, econom ici e 
sociali nelle zone d 'esodo, la 
Regione Friuli - Venezia Giu
lia intende, nel l’am bito  delle 
com petenze a ttr ib u ite  dallo 
S ta tu to  di autonom ia, in 
arm onia  con le iniziative 
sta ta li e secondo le m o
dalità  indicate nel secondo 
com m a del successivo a r t i
colo 3:

a ) realizzare il con ten i
m ento  e la graduale  elimi 
nazione dell’em igrazione de
term ina ta  da uno s ta to  di 
costrizione econom ica;

b ) prom uovere, a ttraverso  
adeguati incentivi ed inizia
tive di ca ra tte re  econom ico 
e sociale, la creazione di po
sti di lavoro idonei a favo
rire  il r ien tro  ed il reinse
rim ento  dei lavorato ri emi 
g rati e dei loro fam iliari ed 
agevolare, anche con in te r
venti s trao rd in a ri, il loro 
concorso allo sviluppo del 
Friuli - Venezia Giulia;

c )  assum ere, d ’in tesa con 
il M inistero degli Affari 
E steri, con l’osservanza di 
quan to  d isposto  dal p un to  
1 d. del decreto  del Presi 
dente del Consiglio dei m i
n istri 11 m arzo 1980 ed a l
tresì avvalendosi, per la ta
ro peculiare specializzazione 
e s tru ttu ra  organizzativa, 
degli E nti, Associazioni ed 
Istituzioni degli em igrati, 
adeguate iniziative p e r  l’assi
stenza e la prom ozione so
ciale e cu ltu ra le  dei lavora 
to ri em igrati del Friuli - Ve
nezia Giulia e delta loro fa
miglie, nonché assicu rare  un 
servizio sistem atico  di in fo r
m azione in favore degli em i
g rati stessi, che offra  loro 
la conoscenza delle norm e 
regionali che dispongono 
provvidenze nei vari settori 
e che garan tisca  un servizio 
di p reparazione e di prim a 
assistenza al rien tro ;

d) sostenere presso  gli 
em igrati della regione la con 
servazione, la tu te la  e lo svi
luppo d e ll’iden tità  della ter- 
ra d ’origine;

e) assicu rare  un adeguato 
costan te  servizio di in fo rm a
zione nei confronti dei lavo
ra to ri em igrati sulla s itu a 
zione occupazionale regio
nale;

f) rim uovere, con norm e

s trument i  per l ’in tervento  in 
q u e s t o  de l i c a t o  ed importan
te  se t to re :  il Fondo reg iona le  
per l’em ig r a z i o n e  c h e  per gli 
anni 1980-1983 è  dota to  di o l 
tre 4 .500 milioni e  il «C o m i
tato  i n t e r a s s e s s o r ia le »  c h e  do  
vrà a ss i cu ra re  una c o l lo c a z io 
ne  del la  pol i t ica d e l l ’e m ig r a 
z ione  nel  quadro c o m p l e s s i v o  
del la  prog ram m azi on e  e c o n o 
mica  e  s oc ia le .

La l e g g e  individua dodici

nih p o s e g o v  in ustvarja no ve  
važn e  i s t ru m en te  za r e sn e  
p o s e g e  na d em  de l ika tnem  in 
v až n em  področju: deže ln i
fond za emig rac i jo  za leta  
1980-1983 zn a ša  v e č  kot 4 .500  
mili jonov lir in p o s e b e n  d e 
želni  odbor,  ki bo moral za
gotov it i  pravo polit iko do e m i 
grac ije  v okviru s p l o š n e g a  
g o s p o d a r s k e g a  in s o c i a l n e g a

perequative e con in terventi 
s trao rd in a ri nei se tto ri del
la casa, d e ll’occupazione, 
dell’istruzione e delle a ttiv i
tà cu ltu rali, della form azio
ne e della riqualificazione 
professionale, gli ostacoli di 
o rd ine econom ico e sociale, 
che, di fatto , lim itino, a ll’a t 
to sia de ll’espatrio  sia del 
rien tro , l’uguaglianza tra  i 
c ittad in i em igrati e quelli 
residenti;

g) svolgere stud i ed inda
gini sui m ovim enti m ig ra to 
ri che in teressano  ~la Re
gione;

h ) favorire  la p a rtec ip a 
zione degli em igrati alla vita 
politica, sociale, econom ica 
e cu ltu rale  della regione.

Per verificare period ica
m ente lo sta to  d ’attuazione 
delle p rede tte  fina lità  p o 
tranno  essere prom osse con
ferenze regionali suH’emi 
grazione.

Art. 3

Nel q uad ro  di una politi 
ca p rogram m ata  dei rien tri 
e di servizio sociale e c u l
turale  a favore degli em i
grati e dei r im p a tria ti, l’Am 
m inistrazione regionale, an 
che avvalendosi degli Enti 
locali e degli Enti, Associa 
zioni ed Istituzioni degli 
em igrati, prom uove, coordi 
na e realizza, m ediante l’is ti
tuzione del «Fondo regiona 
le per l’em igrazione», in te r
venti organici s trao rd inari, 
anche in conoorso a p ro 
gram m i nazionali e com uni 
tari, nonché assum e, inco
raggia e sviluppa, iniziative 
di c a ra tte re  sociale e c u ltu 
rale a favore dei lavoratori 
em igrati e delle loro  fam i
glie, aventi lo scopo d i assi
cu ra re  la conservazione, la 
tu te la  e lo sviluppo della 
iden tità  della te rra  d ’o ri
gine...

Art. 5
Sono a carico del Fondo 

gli in terventi s trao rd ina ri 
dell’A m m inistrazione regio
nale in favore degli em igrati 
e rim p a tria ti e dei loro fam i
liari, aventi lo scopo di:

a) agevolare l ’inserim ento  
nell’orldinam ento scolastico 
nazionale dei figli degli em i
g rati e la loro frequenza a 
scuole ed a corsi un iversitari 
ne ll’am bito  del te rrito rio  re 
gionale;

b ) favorire, nell’am bito  del 
te rrito rio  regionale, la fo r
m azione e riqualificazione 
professionale dei lavoratori

se ttori  d ’intervento.  Tra q u e 
sti: la sc u o l a  e  la form az io ne  
p r o f e s s i o n a l e ,  la cas a ,  l ’o c c u 
paz ione ,  la c oo p er az io ne ,  la 
informaz ione ,  la cultura e  le 
tradizioni regional i .  S o n o  pri
v i l e g i a t e  l ’a t tuaz ione  degl i  in
tervent i  t ramite  gli Enti locali  
e le A s s o c ia z io n i  degl i  e m i 
grati.

Ecco  il t e s t o  di alcuni  dei  
più importanti  articoli  del la  
nuova l e gge .

načrtovanja.
Zakon predv ideva  dvanajst  

vrs t  p o s e g o v .  Med temi:  šo la  
in s t rok ov no  usposabl janje ,  
s tano va nje ,  za po s l i t ev ,  k o o p e 
racija, o b v e š č a n j e ,  kultura in 
deže ln i  običaj i .  Za p o s e g e  bo
do im el e  pr ed n os t  lokalne  
u s t a n o v e  in emigr antsk a  
društva.

em igrati e dei loro fam iliari, 
anche agevolando la loro fre 
quenza ai corsi a ll’uopo p re 
visti;

c) favorire  il r im patrio  de
gli em igrati ed il loro rapido 
reinserim ento  so tto  il p ro fi
lo alloggiativo, m ediante la 
concessione di con tribu ti u- 
na tan tum  per l'acquisto  o 
la costruzione della casa;

d ) favorire il reinserim en
to econom ico dei lavoratori 
rim patria ti, m ediante incen
tivi e m isure di sostegno al
la realizzazione di a ttiv ità  in 
form a singola, associata e 
cooperativ istica, nei se tto ri 
industria le , artig iano , com 
m erciale, agricolo e tu ristico , 
con partico lare  riferim ento  
alle zone d 'esodo;

e) cu rare  o sostenere la re
dazione, la stam pa e la dif
fusione di articoli, notiziari 
ed a ltre  pubblicazioni che si 
propongono di rin sa ldare  i 
rapporti degli em igrati con 
la te rra  d i origine e d i favo
rire  la loro conoscenza della 
situazione occupazionale re 
gionale e delle leggi regionali 
che, disponendo provvidenze 
nei vari se tto ri, possono age
volare il rim patrio ;

f) sostenere, anche finan 
ziariam ente, l’a ttiv ità  degli 
Enti, Associazioni ed Istitu  
zioni degli em igrati;

g) assum ere, incoraggiare 
e sviluppare iniziative d i ca
ra tte re  sociale e cu ltu ra le  a 
favore degli em igrati, per 
m antenerne il legame d 'orig i
ne con il Friuli-Venezia G iu
lia;

h ) organizzare, nel te rr i
to rio  regionale, anche tra m i
te gli E nti locali, soggiorni, 
vacanze cu ltu rali e viaggi di 
stud io  e di lavoro per i figli 
degli em igrati della regione;

i) organizzare, anche tra 
m ite gli E nti locali, servizi 
sociali di preparazione e d i 
p rim a assistenza al rien tro  
degli em igrati;

1) effe ttuare , d ire ttam en te  
o tram ite  idonei is titu ti e 
cen tri di ricerca, o gli E nti, 
Associazioni e Istituzion i de
gli em igrati, s tud i s trum en
tali alla program m azione de
gli in terventi del Fondo, non
ché le indagini p rev iste  dal- 
l 'a rt. 1, le tte ra  g) della  p re 
sente legge;

m ) diffondere, favorire  e 
sostenere tra  gli em igrati e 
r im p a tria ti la cooperazione;

n) sostenere a ltre  eventua
li iniziative in favore degli 
em igrati della regione.

Mirco Sdraulig-Katarinčen

M irku K atarinčnem u v 
spom in

U zadn ji številki Novega 
M ata ju rja  sm o na  k ra tko  
sporočili žalostno  novico, da 
je  u m aru  u  Belgiji M irco 
Sdrau lig  - K atarinčen  po d o 
m ače, dom a iz Zverinca.

M irko je  b iu adan  od ti
stih  naših  em igrantov , ki so 
m ed parv im i zapustili svoj 
dom  in ro js tn o  vas že p red  
34 leti. K ot na  taužen te  n a 
ših  ljud i je  tud i on služu tež 
ki, č rn i k ru h  u  m ini in  za- 
služu inavlidsk i penzion. 2i- 
veu je  z družino  u  Tam ine- 
su. Im eu  je  lepo hišo  in  ve
lik v rt. K ad a r so ustanov il 
šecion naših  slovenskih  em i
g ran tov  u  Tam inesu, je  b iu  
M irko u  parv i vrsti. Pa ne 
sam uo tuo: cjelih  šest lje t 
je  b iu  sedež šeciona naših  
em igran tov  na  njegovem  do
m u. Na njegovem  dom u so 
o rganizira li plese, p razn ike 
in d ruga  srečan ja  in  M irko 
ni n ik d ar p ro su  obednega 
franka.

M irko je  biu človek vese
lega k a ra te r ja , p o š ten  in  pa- 
m etan. Za usakega parja te- 
lja  je  im eu dobro  in  pam et
no besjedo. Lepuo ga je  bluo 
s reč ja t, se ž n jim  pogovorit, 
pom enat, posm ejat... Potle 
ko je šu  u penzion, je ra tu  
an  ek sp ert v a rtn a r. Ù njega 
v rtu  so dobili beneški S lo
venci u  T am inesu  use sem e
na in  u s jeh  so rt flance, ki 
so želeli

U m aru  je  n a  h itro  u  so
bo to  25.  ok to b ra  z ju tra j za- 
vojo in fa rk ta .

T udi tis ti dan, ko t je  b iu  
navajen u sak  dan, je  u s tu  
zgodaj z ju tra j. N a hodniku  
je  sreč ju  zeta  Tonina, ki se 
je  p a rp ra v ju  na  djelo.

«Želim ti dobro  djelo!» 
m u  je  vošču in tele so ble 
n jega  zadn je  besjede. Za 
p a r  m inu t po tle  je  b iu  m ar- 
tu.

Ne bo  m an jk u  sam uo že
ni Idi, h čerkam  R enati in 
K etty  nečakam  in nječam , 
se s tram  in  b ra tom , zetam  in 
d rugi žlahti, m an jk u  bo u- 
sem  beneškim  Slovencem  u 
Belgiji in  dom a.

K akuo je  b iu  p a rju b jen , 
je  pokazu n jega velik po
greb, ki je  b iu  u  to ra k  28.  ok
to b ra  u  T am inesu. O kuole 
dragega M irka se je  zb ra la  
tis ti dan  usa  B enečija u  T a 
m inesu, pa  tud i veliko š te 
vilo belg ijansk ih  p a rja te lju  
m u je  pa rš lo  d a ja t zadn ji 
pozdrav, zadnji «adijo».

M irka bom o usi ohran ili u 
Ijepim  in venčnim  spom inu.

Zavojo nesreče na djelu
umaru u Švici Giovanni 

Pauletig - Zapotoku iz Sevca

G loboko je  od jekn ila  m ed 
našim i em ig ran ti u  Švici, še 
bu j pa  u ro js tn em  k ra ju  p re 
ran a  sm a rt p ridnega m oža 
in  očeta G iovannija  P av leti
ča iz Sevca.

G ianni Z apo toku  je  šel še 
m lad  po  svjete D jelu in  ži- 
veu je  u  M orbio, b lizu  L u
gana, k je r  si je  u s tv a ru  svojo 
družino. O d useh  je  b iu  p a 
r ju b je n  in štim an . Z adost je 
p re b ra t šv icarske giornale,

Dokončno odobren novi deželni zakon o emigraciji

Pogreb Mirka Zdrauliča-Katarinčnega v Belgiji

In da ne bo sam o žalostnih
In  da ne bo sam o žalost

nih, naj povem o še adno ve
selo. U vasi C hatelineau se 
je  rod iu  na  dan  16. sep tem 
b ra  P redan  Jo n a th an , sin 
R om ea in Line.

Na sliki vidim o ljepega 
p uobčja  in  sestrico  D eborah, 
ki im a sada  21 m jescu. O be
m a želim o puno sreče in  
zd rav ja  u  življenju, ki ga i- 
m ata  p re d  sabo.

V F ranciji je  um aru  naš 
ro jak  Eugenio P redan , na

ročnik  Novega M ata ju rja
N aš Evgen je  b iu  dom a iz 

Ravni p ri Oblici (sredenj- 
ski kom un). K adar je im eu 
deset ljet, m u je  u m arla  m a
m a in  zatuo ga je  ta ta  pošju  
h  te ti u  F rancijo . Ob začet
ku druge velike uejske  ga je 
ta ta  nazaj poklicu  dam u. 
T ak ra t je  im eu parb ližno  17 
let. Po kap itu lac iji I ta lije  je 
šel Evgen h pa rtizanom  in 
se ju n ašk o  boril p ro ti naci- 
fašizm u. V spopadu  z N em 
ci je  biu tud i ran jen .

Po uejsk i se je  varnu  u 
F rancijo  in je dobiu djelo  u 
m estu  G ueugnon, u  sred išču  
d ep artm aia  Saon et Loire, 
k e r  se je  za ljubu  u p ridno  
francosko  čečo in jo  po ro 
čil.

Od n jih  zveze se je  rodilo 
devet o trok , pe t od n jih  so 
šele m ladoletni.

Evgena so im jeli usi radi, 
takuo  u  družini, kot parja- 
telji in  delavci, k je r  je d je 
lu. K o ga je  sm a rt pobrala , 
ie im eu 56 liet. TTmaru je 18. 
ju lija  1980. Podkopali so ga 
v k ra ju , k je r  živi n jega d ru 
žina.

N aj gre družin i našega 
dragega ro jak a  naša  srčna  
to lažba, Evgena P redana, ki 
bo počival daleč od svoje 
ro js tn e  zem lje, ka te ro  je 
ljubil in  bil navezan nan jo  
tudi z «Novim M atajurjem », 
bom o ohran ili u  ljep im  in 
večnim  spom inu.

n a  Novi M ata ju r, ker je 
zm jera j želeu vjedet, kaj se 
dogaja  dom a.

Biu je  s tr ic  znanega nogo
m etaša  od Juven tu sa  P ierina 
Fanna. T akuo je  m ladi P ie
rino  zgubiu u m an j kot m e
secu dni s tr ica  in očeta, ka
k o r p išem o na  drugem  m e
stu.

G ianna Zapotokovega, ki 
je  b iu  takuo  m lad  od trgan  
od svoje ljub ljene  družine 
bom o oh ran ili u  večnem  in 
lepim  spom inu. 2eni M ariji, 
h čerkam  M aruški, N ataši, 
m alem u sinu  Ivanu, ta tu , 
b ra tru , se s tram  in usi žlahti 
na j gre naša  tolažba. Eugenio Predan

« J

ki p išejo  o tem  našim  d ra 
gim  ro jakom , ki ga ne bom o 
n ik d ar  vič videli. Usi p išejo  
lepe in  pohvalne besjede o 
G iovannu Pauletiču.

G iovanni Z apotoku je  bil 
gor, k je r  je  živeu in djelu, 
od u sjeh  spoštovan, je  njeki 
pom jenu . Biu je  šef, delovo
d ja  (capocan tie re ) in  u  zad
n jem  ca jtu  je  vodil d jelo  u 
k ra ju  Davos. U ponedeljek
6. ok to b ra  je šu  na  d jelo  ku 
usak  dan. Na d jelu  ga je  ča
kala  z ah a ta tn a  sm art. K jer 
je  djelu, se je  n aen k ra t na- 
p ravu  plaz. G iovanni je biu 
hudo  ran jen . H itro  so ga 
odpelja li u šp itau , k jer so 
ga operirali.

Nič ni pom agalo, ponoči 
je um aru . Im eu  je 42 let. 
G ianni Z apotoku je  b iu  m ed 
ustanov ite lji sekcije bene- 
ško-slovenskih em igrantov  v 
Luganu. Biu je  tud i naročen

Pauletig Giovanni
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Caccia si c

A S. Pietro al Natisone si 
è svolto il festival regionale 

del cartone animato

O P IN IO N I

Abbiamo letto  l'articolo dal titolo 
«Caccia? No!» a firma Lucia apparso 
sul n. 20 del «Novi Matajur».

Noi siamo figlie di cacciatori e non 
siamo d ’accordo sul fatto che elimi
nando la caccia si possa «salvare il 
salvabile» supponendo che per sal
vabile si voglia intendere la possi
bilità di avere un maggior numero di 
animali selvatici. Seguendo ciò che 
tu sostieni si provocherebbe un au
mento smisurato di cacciatori di fro
do; infatti siamo dell'idea che i fa
natici della caccia non rinuncerebbe
ro molto facilmente alla loro passio
ne. O ltretu tto  abolendo questo «sport» 
non ci sarebbe quel certo controllo 
della riproduzione delle specie e a no
stro parere risulterebbe dannoso alla 
agricoltura mentre adesso i danni con
stati dai cinghiali e da altre specie ai 
raccolti vengono lim itati e risarciti ai 
contadini dalle riserve di caccia.

Il Friuli - Venezia Giulia è una 
delle poche regioni che possiedono se
vere regolamentazioni dt caccia lei 
quali perm ettono da anni l'abbatti
mento limitato ad alcune specie; le 
varie riserve ino'tre provvedono a lo
ro volta a limitare il numero dei ca
pi da abbattere a seconda della sel
vaggina presente nel territorio. Nel 
regolamento regionale si prevedono 
solo due uscite settimanali di caccia 
e m olte riserve limitano a loro volta 
te uscite ad una sola settimanale. Nel 
complesso le giornate di caccia an
nuali si riducono così ad una ventina 
circa, di queste, da 2 a 6 soltanto 
perm ettono la caccia alla lepre, una 
decina al capriolo e le restanti sono 
generalmente lim itate al solo cinghia
le. Sempre per legge regionale ogni 
cacciatore deve contribuire alle spe
se di vigilanza ed inoltre ognuno di

*  *

Sono un appassionato cacciatore, 
vengo a caccia nelle Valli del Natiso
ne da una quindicina d ’anni.

Per me la caccia oltre ad essere un 
hobby è anche un legame con la ter
ra natia dalla quale le necessità della 
vita mi hanno allontanato.

Con grande rammarico ho letto  sul 
«Novi Matajur» della seconda quindi
cina di ottobre un articolo contro la 
caccia. Questo fa supporre che la po
litica denigratoria contro i cacciatori 
è penetrata anche fra la nostra gente.

Della cosa sono rimasto meraviglia
to  perchè nelle Valli del Natisone è 
visibile a tu tti che l ’ambiente natura
le è favorevole alla fauna, la quale 
si trova perfettamente a suo agio e 
non corre alcun pericolo di estinzione.

La conferma di questo deriva dal 
fatto che proprio quest’anno sono au
m entati i danni alle colture agricole 
a causa dei cinghiali che ormai proli
ficano in zona ed anche dalle nume
rose femmine e piccoli di capriolo no
tate sino ad oggi durante le giornate 
di caccia.

Ritengo che la figura del cacciatore 
sia quella di una persona amante del
la natura, noncurante dei disagi do
vuti alle intemperie che incontra du
rante le giornate di caccia, sostenuto 
solo dalla passione per questa attività  
antica quanto l ’uomo e non certo per 
il risultato del carniere.

Nessuno nega che la caccia da ne
cessità sia divenuta un diletto, però 
è anche vero che la possibilità di in
vitare parenti o amici ad una cena a 
base di selvaggina sia una necessità 
odierna, un’occasione in più per rom
pere l ’isolazionismo verso cui siamo 
sospinti dal sistema di vita attuale.

E’ auspicabile che l ’opinione pub
blica non si lasci trascinare dalla fo
bia di quei politicanti che credono 
di aver scoperto un nuovo sistema 
per accaparrarsi voti, prendendosela 
con tu tto  e tu tti, e, che nella confusio
ne delle loro idee, non riescono a 
distinguere in maniera equilibrata gli 
uomini dagli animali.

Potrei capirli se fossero almeno ve
getariani, ma non lo sono.

Il cacciatore preleva dalla natura 
una parte della fauna ( vedi piani di 
abbattim ento annuali) e interviene di 
tasca propria là dove ci sono carenze, 
provvedendo al ripopolamento della 
selvaggina ed a ’ia sua tutela ( vedi zo
ne di rifugio e di ripopolamento).

Dire che il cacciatore vuole l ’estin
zione degli animali che caccia, è co

essi deve partecipare anche alle spe
se di risarcimento dei danni che la 
selvaggina arreca alle colture. 1 soli 
danni causati annualmente dai cin
ghiali nel cividalese superano la de
cina di milioni. A ltre spese a carico 
dei cacciatori riguardano il foraggia
mento e il ripopolamento che ogni 
riserva determina in proporzione al
le proprie esigenze. Sempre per legge 
regionale i cacciatori indisciplinati ven
gono perseguiti oltre che con le san
zioni pecuniarie previste dalla legge 
nazionale, anche con provvedim enti di
sciplinari che prevedono il ritiro del 
permesso di caccia e il risarcimento 
dei danni causati alla selvaggina cac
ciata abusivamente. Ai citati provve
dim enti disciplinari con la sospensio
ne del permesso di caccia sono state 
sottoposte negli ultimi anni alcune 
centinaia di cacciatori. Non tu tti i 
cacciatori quindi sparano «su tutto  
ciò che si muove».

Sull'utilità della caccia non ci sen
tiamo di intervenire trattandosi di ar
gomento complesso c di competenza 
di chi studia zoologia. Sulla crudeltà 
saremmo anche noi d'accordo se non 
tenessimo presente il comportamento 
degli allevatori di animali a scopo ali
mentare. Per quanto riguarda i van
taggi che la caccia apporta rimane 
da chiarire se sia giusto che nelle 
Valli del Natisone si possano prelevare 
annualmente con la caccia alcune de
cine di quintali di selvaggina senza 
che venga compromessa la possibilità 
di analoghi prelievi anche per gli an
ni successivi. Siamo invece convinte 
che la caccia possa essere regolamen
tata ulteriormente per tutelare meglio 
alcune specie c per utilizzare più ra
zionalmente quelle che permettono 
una caccia programmata anche a di

tti

me dire che il tifoso del calcio vuole 
la distruzione degli stadi.

Appare logico il contrario, cioè che 
ognuno dei due è direttam ente inte
ressato, più di ogni altro, a vigilare 
affinchè questo non avvenga.

Ne hanno dette  tante contro i cac
ciatori, ma mai nessuno si è interes
sato a penetrare il nostro animo per 
cercare di capire la passione che ci 
sostiene e le emozioni che questa ci 
porta.

Ad esempio: pensate di trovarvi 
sulla sommità di una collina apposta
ti; sta albeggiando, presto si farà gior
no, verranno liberati i segugi ed ini- 
zierà la caccia. Però in quest’attesa, 
quante cose succedono... giù nella val
le le campane delle chiese iniziano a 
suonare il mattutino, ognuna ha la 
sua voce ormai familiare dopo tan
ti anni; dai paesi si fanno udire i 
primi rumori, segno che gli abitanti 
si stanno alzando; poi, d ’improvviso 
un altro rumore vi attira l'attenzione; 
si tratta di un uccellino che saltella 
tra i rami del cespuglio a qualche 
metro da voi, e così via... con infi
nite manifestazioni il nuovo giorno 
si fa strada.

Ora è già giorno ed inizia l'attesa; 
in lontananza vi sembra di udire il 
latrato dei cani, infatti sono loro, li 
riconoscete, sono quelli del vostro 
compagno di caccia; ora i vostri sensi 
si tendono, cercano di afferrare ogni 
sfumatura, ogni rumore, chissà se sta
volta il capriolo passerà a tiro; nel 
frattem po i segugi abbaiano sempre 
più vicini, anzi, stanno passando oltre 
ad un centinaio di metri più in basso 
e voi non avete sentito nulla; pa
zienza! sarà per la prossima volta.

Però siete contenti ugualmente, vi 
sentite inseriti al vostro posto nel mo
saico della natura e della vita, nel vo
stro animo non vi è odio per nessuno, 
respirate aria sana a pieni polmoni.

Certo, la stanchezza si farà sen
tire per la lunga camminata, tornerete 
a casa un po ’ stanchi, forse annoie- 
rete i vostri cari con il racconto delle 
varie fasi della caccia, ma certamente 
i l  vostro animo sarà contento e sarete 
pronti a riprendere gli affanni quoti
diani della vita normale di ogni 
giorno.

A questo punto solo un pensiero 
vi tormenta, ... pensate che in que
sta Italia, tanto democratica, un pu
gno di persone vuole radicalmente 
togliervi la vostra grande passione.

Silvano Vogrig

fesa dell’agricoltura. Siamo infine del
l ’idea che la nuova regolamentazione 
potrà avere successo se accompagnata 
dalla responsabilità di ogni cacciatore 
in particolare e di tu tti in generale.

Patrizia e Marina

L A  R I S P O S T A  
D E I  G IO V A N I

Rispondiamo b r e v e m e n t e  a 
due  l e t tere  perve nut ec i ,  ch e  
riportiamo in te gra lm ent e  le 
quali s o s t e n g o n o ,  contraria
m e n t e  a noi,  l ’inutilità e  l 'as
surdità del la  s o p p r e s s i o n e  
del la  cacc ia .

Ci so f fe r m ia m o  s o l o  b r e v e 
m e n t e  su l l ' argomento ,  non 
per c hè  ri f iut iamo il d ialogo  
ed il dibatti to,  ma p erc hè  ci 
s e m b ra  c h e  dal le  l e t tere  non 
e m e r g a n o  e l e m e n t i  nuovi o 
part ico larmente  importanti .

Vorrem mo so l ta nto  af fer
mare  c h e  per avvic inarsi  alla 
natura e  r iusc ire ad apprezza
re il canto  degl i  ucce l l i ,  non 
è  a s s o l u t a m e n t e  n e c e s s a r i o  
e s s e r e  caccia tor i  e,  quindi,  
rompere  q u e s t o  incanto con  
uno sparo!

Inoltre,  ci rammarichiamo  
c h e  si  continui  ad emarg inare  
la g e n t e  del la  Be nec ia ,  ri te
nendo  c h e  q u e s ta  non p o s s a  
av er e  gli s t e s s i  diritti di q ue l 
la c h e  vive nel territorio na
zionale .

A nos tro  av v i so ,  il vo ler  di
mostr are  con  l eggi  e  re go la 
menti  l ’iniquità e  magari  la 
util ità del la c ac c i a  è  assu rdo .  
Ci se m b r a  di se nt ir e  quelli  
c h e  d icon o  ch e  rubare è male  
s o l o  s e  si  ruba tanto,  altri
menti  no.

Ricordiamo,  infine,  c h e  il 
dibatt ito r imane aperto  al c o n 
tributo di tutti e  ringraziamo  
quell i  c h e  s o n o  intervenuti  e  
quell i  che ,  in futuro,  lo fa
ranno.

Nelle g iornate del 2 4 - 3 1  
o ttob re  e 7 novem bre si è 
svolto a S. P ietro  al N atiso
ne p resso  la sala consiliare 
del com une, il Festival Re
gionale del Cartone anim ato  
organizzato daH’am m inistra- 
zione Com unale locale in col
laborazione con la cineteca 
«cinepopolare di Gemona». 
Ho incontrato , du ran te  le 
proiezioni, Piera, una delle 
coord inatric i di cinepopolare 
che ha accetta to  di risponde
re ad alcune dom ande:

—  Perchè avete scelto di 
fare questo genere di spet
tacolo dedicato proprio al
l ’autore Uh Iwerks?

Abbiamo scelto di fare  il 
festival del cartone an im a
to, in p a rte  perchè sono m a
teriali che a ttiran o  m olto il 
pubblico e che sono di facile 
fruizione, nello stesso tem po 
vogliamo p roporre  i cartoni

Dolge lase, k ratek  um.
Dostikrat se sliši tako go 

voriti tiste, ki imajo več kot 
trideset ali štirideset let.

Mladi nimajo idej, ne ve
do ka hočejo in ne vem  kam  
pridemo, če se ne premislijo.

Mislim, da je tako, ker 
mladina ima vse am pak ni
ma prave parmeti.

Dandanes vse gre slaho in

anim ati in m aniera diversa 
da quella della televisione. 
Q uando si parla  di carton i 
an im ati si pensa che sia roba 
per bam bini, che così p assa
no il tem po e non d is tu rb a 
no. Noi invece pensiam o che 
il ca rtone  an im ato  sia uno 
spettacolo valido dal pun to  
di vista a rtistico  e che può 
essere apprezzato dai b am 
bini e dagli adulti che non si 
rendono conto  del loro valo
re. In  ogni caso i nostri c a r
toni sono ben diversi da quel
li che generalm ente vengono 
prop inati ai bam bini, r im a 
niam o sem pre legati al cine
ma m uto andando alla rice r
ca dei p rim i au to ri del ca r
tone anim ato. Possediam o 
sia pellicole m ute che sono 
re, p e r esem pio Ub. Iw erks 
ha lavorato  d u ran te  tu tti  e 
due questi m om enti del c i
nema. La prim a parte  del

zato, ker mladina nima idej. 
Gospodarstvo gre slabo, ker  
mladina nima idej. V Italiji  
vse gre slabo, zaradi mladi
ne. Ves tisti denar, ki zm a
njka, kam mislita, da gre, 
če ne v žepe kakega mlade
ga. Tisti miliardi, ki so zm a
njkali pri petroleju, ali tisti, 
ki bi imeli iti vladi za davke  
in ki nobeden jih ne vidi, 
kdo mislite, da vživa, če ne 
mladina.

Res je žalostno videti, ka 
ko gospodarji prosijo predv
sem mlade ljudi, da bi šli de
lat v njihove tovarne, ampak  
oni nočejo delati.

Vrh tega ne razumem m la 
dine, tudi kakor govori. Kdo  
razume mladince danes? B o 
ljše bi bilo, če bi govorili 
jasno in čisto, kakor naši po- 
glavarij, gospodarji, m in i
stri, ali pa upravniki!

Res m i stari moram o zbra
ti vso moč za se ne prodati, 
za ne krasti, za ne gledat 
vsak samo zase. Upam, da 
bom o rešili našo deželo in 
tudi ves svet prej ko ga bo 
mladina zapravila ali uniča- 
la z vojno. Res vojne so ved
no začele, ker je hotela m la
dina. Če Khom eini bi imel 
kako leto več, mislim, da bi 
ne bilo vojne tudi v njegovi 
deželi.

Včasih se užalostim, ker 
vidim, da tudi m i stari obu 
pamo, kadar kakšen od nas 
ne vzdrži, in se vrže na vi
no, na mamilo ali na orožje.

Upam, da ne bo vedno ta
ko, če vsi m i stari se bomo  
znali združiti in se tudi bo
riti.

Mladi Benečan, ki ne vide 
ure u s ta r je t

p rogram m a del festival del 
cartone anim ato , dedicata 
appunto  a Ub. Iw erks, sono 
pellicole m ute, il resto  sono 
film s sonori degli anni 30. Lo 
au to re  che abbiam o scelto è 
p iu tto sto  sconosciuto in Friu 
li ed  anche in Italia, com in
ciò a lavorare negli anni ven
ti, conosce per caso W alt Di
sney lavorano assiem e, ed I 
w erks ne diventa s tre tto  col
laborato re . E ’ un abilissim o 
d isegnatore e W alt un bravo 
organizzatore ed è così che 
quando pensiam o a topolino 
pensiam o a W alt Disney in
vece le cose vanno un po ’ 
m odificate, nel senso che il 
prim o topolino è s ta to  dise
gnato  d a  Ub. Più ta rd i I 
w erks per co n tras ti con Di
sney si separa  da  questo e si 
m ette  a lavorare p e r conto 
proprio , sono gli anni 30-37 
e disegna so p ra ttu tto  la ra 
na Flip e le fiabe a colori o t
tenendo u n  d iscreto  succes
so. Non riuscendo più a la
vorare da solo to rn a  a lavo
rare  con Disney dagli anni 40 
fino al 1971.

In  questo periodo però  non 
disegna, è addetto  agli effetti 
speciali com e per esem pio 
nel film  di M ary Poppins, 
20.000 leghe so tto  i m ari ecc. 
Inventa una cinepresa p a r
ticolare che da l'effetto  della 
p rofond ità  e un  film che p re 
sentiam o è appunto  ripreso  
con questo  sistem a e se ne 
può osservare l ’effetto  della 
trid im ensionalità.

—  Quale è stata l ’a ffluen
za del pubblico e l ’interesse  
per questo festival del carto
ne animato?

Innanzitu tto  bisogna fare 
delle prem esse: l’anno scorso 
per esem pio, abbiam o fa tto

il festival in esta te  e con pe l
licole con «Braccio di ferro» 
e «Gatto Silvestro», per cui 
l’affluenza del pubblico  è 
s ta ta  veram ente  o ttim a. Que
s t’anno abbiam o p roposto  un 
au to re  p iù  sconosciuto e si 
sa che la gente vuole andare  
sul sicuro, e qu indi spesso, 
se non trova il p rodo tto  che 
già conosce non d im ostra  
m olta cu rio sità  e m agari se 
ne s ta  a casa. Quindi dal p u n 
to d i vista quan tita tivo  l ’a f
fluenza, seppur sem pre buo 
na, non ha raggiunto le p u n 
te dell’anno scorso , pe rò  il 
risu lta to  più in teressan te  e 
più im portan te  è  s ta to  quel
lo qualita tivo , cioè chi è ve
nu to  lo ha apprezzato m olto, 
sia bam bini che adulti.

Gabri

(seguirà p rossim am ente  una 
u lteriore in terv ista  su l lavo
ro della cineteca «cinepopo
lare di Gem ona»)

Stran «Mladinski glas» urejujejo mladinci sami 
in mnokograt razpravljajo o delikatnih problemih s sta
lišča, ki ni vedno stališče uredniškega odbora Novega 
Matajurja.

Uredništvo Novega M atajurja

La pagina del «Mladinski glas» è redatta e gestita  
da giovani che molte volte affrontano problemi deli
cati e da posizioni che non sempre sono posizioni del 
nostro com itato redazionale.

La redazione del Novi Matajur

An č e  s e  vam zdi čudno, tel ki videta, je no kakošje ice  zn esen o  tle  par 
nas. Ormai, an kakuoša pretrpjo (su b iscono) problem od alkoholizma!

Cartoni aminati a S. Pietro. Una parte dei bambini ch e  vi hanno partecipato

IDEJA
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Zbornik Traditiones strokovno ocenil 
beneškoslovensko pastoralko «Naš Božic»

Pet let informiranja v službi razumevanja in sodelovanja 
v našem  skupnem  prostoru

Zbornik in štitu ta  za slo
vensko narodopisje : TRADI
TIONES (L jub ljana, 1979 
štv. 5-6, s tr . 337-344) je  o b ja 
vil zanim ivo štud ijo  izpod 
peresa M arije S tanonik  o be- 
neškoslovenski pastoralk i 
«Naš Božic».

«Naš Božic» je  dram ski 
tekst v beneškem  narečju , ki 
ga je  napisala skup ina čla 
nov kulturnega d ruštva  «Re
čan» iz Les (G arm ak) ter u 
p rizorila  leta 1970.; tiskan  je 
bil leta 1972. v T rstu  (ZTT - 
E s t). M arija S tanonik  n a j
prej pove, da spada ta  igra, 
čeprav oplem enitena z novi
mi prizori in z aktualnim i 
p rijem i (em ig rac ija ), v ok 
vir znanih slovenskih božič
nih prizorov (scen) -koled, 
iger. Zgodba je p rep rosta  pa 
hk rati tudi dom iselna ter se 
razvija  vzporedno z evange
ljsko zgodbo o K ristusovem  
ro jstvu .

Poleti p ridejo  dom ov na 
dopust beneški izseljenci, 
m ed tem i tudi M arija  iz Mi 
lana, ki pa je  obupana, ker 
je  postala noseča in jo  skrbi, 
kako bo to novico sprejel 
njen  fan t Bepic, ki je  tudi on 
prišel dom ov na dopust iz 
Švice, k je r  dela; Bepic je  do
ber fant, razum e M arijno s ti
sko in n jeno napako, zato ji 
širokosrčno  vse odpusti ; 
končno se obveže, da posvoji 
o troka  tu jega očeta in se po 
roči z M arijo. Skupaj se v r
neta  v Švico in tu  nastanejo  
problem i za m lado družino;

M arija ne dobi stalnega dela 
zaradi bližajočega se poroda, 
stanovanje, k jer s ta  n astan je 
na je  neprim erno  in nazad 
nje se m ora ta  prijav iti kot 
tu jca  pri policiji v tri ure 
oddaljenem  m estu; tja  se po- 
dasta, a M arija je tik  pred 
porodom ; ob odhodu iz me 
sta  ju  zaloti noč, tako da se 
ne m oreta  vrniti na svoje 
stanovanje in n iti dobiti p re 
nočišča v m estu, ker vsi ho
teli so zasedeni; v sk ra jn i si
li se napo tita  v naselje  b a 
rak, k jer žive delavci in k jer 
upata , da bosta dobila p re 
nočišče; polnočno zvonjenje 
ju  spom ni, da je Božič in ob 
tem prazniku ljubezni in do 
b ro te  oživita upan je  na bolj 
še dni, ko «usi ju d je  bojo 
živiel' kupe ku b ra tr i  med 
sabo».

Avtorica na jp re j analizira 
tekst in njegove estetske ele
m ente (s tru k tu ra  dram e, je 
zik, niena izpovedna moč 
itd .) in na koncu pride do 
teh zaključkov: beneškoslo 
venska pasto ra lka  «Naš B o
žic» im a na jp re j religiozno 
funkcijo , tudi zato, ker je 
povezana z določenim  litu r
gičnim  časom  (Advent in 
Božič), nato  funkcijo  social 
nega p ro testa , ko razgalja 
dram atične človeške in so
cialne problem e, ki so pove
zane z em igracijo, nazadnje 
im a nacionalni in ku ltu rn i 
pom en: nap isana v beneško - 
slovenskem  dialek tu  Nedi 
ških dolin opozarja  na d e js t

vo, da v teh k rajih  živijo slo
venski ljud je, ki im ajo p ra 
vico do kulturne, jezikovne 
in ekonom ske zaščite.

Čeprav «Našega Božicja» 
ne m orem o uvrščati «tout 
court» med stvaritvam i ljud 
ske dram e ali ljudske igre po 
svoji s tru k tu ri in izvoru, ga 
lahko postavim o v krog po
ljudnih literarn ih  besedil in 
kot tako  ostane prvi sloven 
ski d ram ski tekst iz Bene
ške Slovenije. Z objavo tega 
strokovnega zapisa, ki obse
ga osem stran i v zborniku 
«Traditiones», je  u radno  s to 
pila beneškoslovenska pasto 
ralka  «Naš Božic» v zgodovi 
no slovenske litera tu re .

B. Z.

Naši k ra ji so bili, zogoto- 
vo več kot eno s to le tje  ob
m očje nacionalne m ržnje, 
n es trp n o sti in  odp rtega  so
vraštva. Zdaj, je  sk o ra j vse 
to  m im o in lahko trd im o , 
da živimo v drugačnem  
vzdušju, v ozrač ju  m iru  in 
sodelovanja  n a  vseh ravneh. 
Nova k lim a v n aš ih  k ra jih  
je  sad  številn ih  dejstev: no 
vih m edn aro d n ih  odnosov v 
E vropi, konca ali vsaj d ru 
gačnega vpliva b ipo larizm a 
v svetovni politik i te r  po
stopnega zbliževanja m ed 
Ita lijo  in  Jugoslavijo , oziro 
m a m ed  E vropsko  G ospo
darsko  S kupnostjo  in Jugo
slavijo  k o t posled ica osim 
skih  sporazum ov, za izva
jan je  k a te rih  je  p rav  naša

* - m *

D iscorso di Giordano Michelizza 
in occasion e  delio scoprim ento della 
lapide ai sacerdoti sloveni a Platischis

E ccellenza !

Cittadini!

La popolazione di P latischis ha 
voluto ricordare i suoi sacerdoti in 
spirito di cristiana r iconoscenza  
ed affetto.

Noi siam o perfettam ente co n sa 
pevoli che com m em orare significa, 
in qualche m odo, operare una sc e l
ta, fare una distinzione.

Tutti sappiam o quanto sia diffi
cile sceg liere  fior da fiore.

Quando in un prato fiorito s c e 
gliam o i fiori coi quali adornare la 
m ensa di un giorno di festa , non 
ci rendiam o forse  conto  ch e  rac
cogliendo  il nostro m azzetto ab 
biam o trascurato mille altri fiori 
ugualm ente belli e  degni della no 
stra am m irazione.

Noi dobbiam o fare uno sforzo, 
un tentativo per raggiungere quel
la sem plice  e  difficilissim a virtù 
cristiana ch e  è  l'umiltà.

Umiltà s e  osiam o sia pur e sa l
tando giudicare, umiltà s e  doven
do sceg liere  inconsapevolm ente  
dov ess im o  trascurare, umiltà se  
dovessim o  incom piutam ente ricor 
dare.

In q u esto  spirito e  con  questi 
intendim enti il nostro pensiero va
da anche a quei sacerdoti che, 
pur non e sse n d o  nati in qu esto  
p a e se  hanno fedelm ente servito la 
nostra com unità.

In primo luogo a quel don Pie
tro Cher ch e  costruì la canonica  
di P latischis, a quel don G iuseppe  
Pelizzo di F aed is ch e  d iresse  la 
costruzione di q u esto  m agnifico  
cam panile e  che eb b e  com e paren
te quel v e sc o v o  Pelizzo ch e  parla
va correttam ente la linglua sio  
vena.

E don Moncar Natale ch e  lo s e 
guì nel reggim ento di qu esta  par 
rocchia; e  don Ju ssig  G iuseppe  
che fu pioniere dell'alfabetizzazio
ne nel nostro p a ese  organizzando  
corsi di scu o la  sera le  e  ch e  pro
m o sse  a piantagione di frutteti che  
son o  rimasti i primi e gli ultimi: 
fu anima forte e  g en erosa  con sp ic 
ca to  spirito pratico; ed ancora don  
Zufferli e  don Cencigh Antonio di 
Canebola ch e  fe c e  costruire la 
cappella di S. Antonio e  quella del
la Beata Vergine p o ste  ai due in
gressi principali del p a ese  quasi a

sentinelle  di protezione e  m e ssa g 
gere di benvenuto e  di augurio a 
chi entrava od usciva dall’abitato; 
e poi don Guglielm o Culletto di Lu- 
severa  ch e  fu di una bontà e di 
una umiltà esaltanti; ed ancora don  
G iuseppe Simiz di P ro ssen icco  che  
dopo aver servito a P lastisch is  
venne chiam ato a reggere la par
rocchia di C am porosso ed il san 
tuario dì M. Lussari, tradizionale  
meta di pellegrinaggio della no
stra gente.

A qu esto  punto mi sia co n sen 
tito ricordare il vivente don An
gelo  S p ecogn a  ch e  per ben 38 an
ni r e s se  le sorti della nostra par
rocchia, e  quindi ha v isto  nascere  
o crescere  molti di noi in un arco  
di tem po elio com prende i tragici 
anni dell'ultima guerra, : difficili 
anni del dopo guerra con  le su e  
tensioni e  l'em igrazione m assiccia  
ch e  ha sp opolato  i nostri paesi, 
su, su, fino ai tempi recenti del 
terrem oto la cui esperienza v is
suta da un anim o profondam ente  
sensib ile  e  provato ha determ inato  
l’ulteriore aggravam ento delle su e  
condizioni di salute; a lui vada il 
nostro augurio sincero  di una pron
ta guarigione e di una vita lunga 
e serena. L'avremmo voluto in 
m ezzo a noi, ma siam o certi che  
ci è  spiritualm ente vicino e  c iò  ci 
è di conforto e di sprone.

Ho detto  ch e  è  difficile sceg liere  
fior da fiore. Intendevo con  ciò  
dire anche ch e  non è  nostro in
tendim ento trascurare le altre c a 
tegorie di cittadini perchè ogni 
m estiere od attività ha pari digni
tà purché sia  eserc ita to  con  ma
ni pulite e  purezza di cuore.

Perciò ricordando i nostri sa 
cerdoti vogliam o anche ricordare 
la schiera innum erevole di coloro  
ch e  da tem po im m em orabile ci han
no preceduto popolando le nostre  
valli.

Vivano quindi nel nostro ricordo 
r ico n o scen te  questi nostri ante
nati che proveniendo dall'oriente  
fondarono i nostri paesi vivendo  
una vita difficile ed oscura ma te
nace. E diedero nella loro lingua 
un nom e alle cim e dei monti ed 
alle valli, alle ro cce  ed alle sor
genti, ai bosch i ed ai prati, ai cam 
pi ed ai sentieri; per cui ancora  
oggi per noi «Berloch» è  «Ber 
loch» e  non Tana, «Patok» è  «Pa-

tok» e non Torrente, «Jama» è  
«Jama» e  non Buco. Profonda
m ente perm eati di spirito religioso  
uando p assan d o  trovavano un pae
san o  ch e  za p p a sse  la terra o  ta 
g lia sse  l'erba, «Bog di srečo»  di
cevano, «Che Iddio porti fortuna». 
E il sacerd ote  veniva salutato con  
un «Hvalen bodi J ezu s Cristus», 
«Sia lodato G esù Cristo».

E le stagioni erano: Spom lat, Lie
to, J esen , Zima.

Così la fede cristiana, la lingua 
parlata, il travaglio quotidiano nel 
lento ritmo delle stagioni form ava
no il te ssu to  arm onioso dell'esi
stenza della nostra gente. N essuno  
di questi elem enti poteva e sse re  
infranto senza  disfare qu esto  tè s 
su to  arm onico.

Ma c ’è di più: le parabole del 
Vangelo venivano narrate nella no
stra lingua, ■ bambini imparavano 
la P assione ed il M istero della 
morte e dela Resurrezione di Cri
sto  nella lingua materna.

Per qu esto  abbiam o voluto re
staurare la «Via Crucis» della  no
stra Chiesa.

Su q u esto  sfon do culturale, po
litico e religioso, da m e incom piu
tam ente delineato, si co lloca  il mi
nistero pastorale e  l’azione cultura
le e  civile dei sacerdoti che oggi 
ricordiamo.

Sarebbe im possib ile tracciare  
anche un som m ario della vita di 
c ia scu n o  di loro, tutti variam ente  
ma ugualm ente degni della nostra  
r iconoscenza  e  del nostro affetto. 
Ma leggiam o ì loro nomi: Cuffolo 
Valentino, M oderato Giovanni, Cuf
fo lo  Antonio, Cramaro G iuseppe, 
M oderiano Giovanni, Corm ons 
G iuseppe, Corm ons Attilio.

E leggiam o le parole scritte su l
la lapide: «Furono sacerdoti e  cit
tadini esem plari che, in tempi bui, 
quando anche la parola e  lo scrit
to erano so sp etti, con cristiana c a 
rità ed autentico  coraggio, d ife se 
ro | valori, le tradizioni e  la lin
gua della loro gente . Ad e se m 
plare ricordo la popoazione di Pla
tisch is  p o se  il 12-10-1980».

Q ueste sem plici parole non han
no b isogn o di com m enti.

Tuttavia è  singolare il fatto che, 
nella storia dell'umanità, anche le 
menti più e c c e ls e  e  le autorità più 
p restig iose, talvolta si sm arrisca
no di fronte ai doveri più sem pici 
ed elem entari.

Uno di questi doveri è  il rispetto  
della diversità e  della dignità del 
prossim o. Q uando questi doveri 
vengono trascurati o, peggio , quan
do ad e s s i  si so s titu isce  o si im

pone il rispetto arrogante di con 
vinzioni, consuetudini, lingue estra
nee  alla natura di un popolo, è  s e 
gno che è stata im boccata una via 
sbagliata, ch e  si va verso la rovi
na, verso  gli abissi dell'odio.

Non occorre l'acutezza di uno 
scien ziato  o i! raziocinio di un filo
so fo  per capirlo: basta la naturale 
intelligenza, un pizzico di umiltà e 
la purezza di cuore.

G esù lo d isse  in un m odo e stre 
m am ente sem plice , con parole che  
anche un bam bino cap isce: am a il 
prossim o tuo com e te  s te s s o , d is
se , e  perdona di cuore a coloro  
ch e  ti hanno offeso .

Q uesta sem plice  verità è  stata  
capita, v issu ta  e  praticata dai no
stri sacerdoti. Dobbiam o r icon osce
re ch e  questa  è una grande ma 
anche difficile virtù. Eppure è la 
strada m aestra, la via più diritta 
per giungere a quella valorizzazio
ne deH'uomo, di tutto l’uom o, indi
cata dal Concilio Vaticano II ed in
faticab ilm ente ribadita dall’attuale 
pontefice.

Ci fu un periodo nella storia di 
Italia durante il quale qu este  sem 
plici cristiane verità venivano dim en
ticate  e  si tentò  di imporre con la 
forza una falsa ideologia: si pre
te se  ch e  la gen te  parlasse una 
lingua non sua, afferm asse c o se  
che non sentiva, si com portasse  
in maniera difforme dalla sua na 
tura.

Allora i nos'.ri sacerdoti si atte
starono, tutti, a difesa delle nostre  
tradizioni, della nostra lingua. Il lo
ro non era un vacuo e m iope na
zionalism o ma era l’applicazione  
pura e  sem plice  del precetto  cristia
no. Inoltre era il m ezzo più effi
ca ce  per condurre quell'azione pa
storale alla quale erano chiam ati ed  
alla quale si erano dedicati con  
umiltà e  passione.

Certo, attraversiam o tempi non 
facili. Ma se  terrem o presenti e  
vivi certi valori fondam entali, s e  
affonderem o le radici saldam ente  
nelle c o se  buone del p a ssa to , se  
ricorderem o l’esem p io  ch e  ci viene  
da questi nostri sacerdoti, uscire
mo certam ente dalle attuali diffi
coltà.

Q uesta mattina è stato  qui bat
tezzato  un bambino. E cco un s e 
gno di speranza!

Mentre formuliam o un sincero  
augurio al neonato  ed alla sua fa
miglia, facciam o il proponim ento  
di saldare idealm ente il p assa to  
con  avvenire per procedere con  
dignità e  forza verso  un avvenire  
m igliore di pace  e  di amore.

G. M.

dežela živ ljenjsko za in teresi
rana. To, bi rekli, je  novo 
ozračje, ki se je  u sta lilo  na 
m eddržavn i ravni. Novo pa 
je  tu d i ozračje  m ed  ljudm i, 
ki živijo to s tra n  in o n s tran  
m eje, ker se bo lje  in  globlje 
poznajo, ke r so bo lje  in fo r
m iran i o vsem , k a r se do
gaja  v tem  p ro sto ru . Is to  si
tuac ijo  n ape to sti in  konflik
tov, ki je  b ila  značilna za 
m eddržavne odnose, je  v n a 
ši deželi sam i, doživljala na
ša slovenska m an jš in a  p red  
pod  in  po fašizm om . Naši lju 
d je so upali nam reč, da bo 
do, v novi dem okratičn i I t a 
liji uživali vse tis te  pravice, 
za ka te re  so se borili 
dva d ese tle tja  pod talno  in 
m ed  vojno pokončno in ju 
naško skupaj z drugim i 
kom ponenti tu kajšn jega  p re 
bivalstva.

Pa ni bilo tako, in m orali 
so čakati še sko ra j tr i  de
se tle tja , da so se s tvari ven
d a r p rem akn ile  na  boljše.

V drugem , novem  ozračju , 
je  leta  1975 nasta l po osim - 
k ih  sporazum ih , je  n asta la  
p o treb a  po obveščanju  ve
činske javnosti in  pospeše
van ju  izbo ljšan ja  odnosov 
m ed  d ržavam a in  p reb i
valstvom  iz obeh s tran i 
m eje te r  začeti izoblikovati 
nov in  n ap red n e jš i odnos 
m ed  slovensko n a rodno  m a
n jšino  in  večinskim  n a ro 

dom , v okviru  dežele F u rla 
ni j a-Ju lijska k ra jina , ko t tu 
di v sam em  državnem  in 
m eddržavnem  kon tekstu . Iz 
teh  k o n k re tn ih  p o treb  se je 
p o rod ila  m isel o ustanov itv i 
nov inarske «Alpe Adria», ki 
p rav  letos slavi pe tle tn ico  
svojega delovanja. Od p rv o t
ne zam isli o in fo rm a to rju  
življenja, bo ja, uspehov in 
neuspehov slovenskega ži
v lja  v Ita liji, je  p o sta la  agen
cija  reden  opazovalec in 
sp rem ljevalec vsega, k a r  se 
dogaja v naši deželi in  v I ta 
liji nasploh. V p rv ih  petih  
letih  svojega obsto ja , je  p r i
p rav ila  okoli 9000 snem anih  
vesti in  številne repo rtaže  o 
živ ljenju  naših  zam ejsk ih  
ljud i: v tem  okviru, izredna 
pozornost je  b ila  posvečena 
p rob lem om  Slovencev v vi
dem ski pokrajin i.

Agencija in fo rm ira  ita 
lijansko  javnost o p rob le
m ih m an jšine  in  o vsem  kar 
se dogaja  v deželi, p red  
vsem  p reko  koprske  televi
zije; p reko  jugoslovanske te 
levizije, k a te ri nud i svoje 
vesti te r  in fo rm ira  jugoslo 
vansko javnost o nas in o 
vsem, k a r se dogaja  na n a 
šem  obm očju  in  v I ta liji na
sploh, v službi m edsebo jne
ga spoznavanja, razum eva
n ja  in  v sestranskega sode
lovanja.

M. Vertovec

Terremoto
Ancora una volta i più poveri sono colpiti: questa volta 
nel meridione d'Italia. Nel momento in cui stampiamo il 
«Novi Matajur», annunciamo un prossimo servizio e il lan
cio di una sottoscrizione

FOGNATURE COMUNALI

Per una im postazione globale del 
piano fognario com unale si è  te
nuto, p resso  la sala consiliare del 
M unicipio di San Pietro al Natiso- 
ne, un incontro prom osso  dall'Am
m inistrazione con j Tecnici dell'As
se sso ra to  Regionale ai Lavori Pub
blici (Geom . Delli Zotti), della Co
munità Montana (Arch. Tosolini), del 
Com une (Geom . Mini e  G eom . Zup- 
pello) ed i progettisti degli studi 
Daneco (Ing. M eroi) e  C entefo  (Ing. 
Deluca e  p.e. Vogrig) in teressati 
alla progettazione dei vari comparti.

Il Sindaco Prof. Marinig, p resen 
ti anche gli A ssesso r i Quaiizza, A 
dami, Chicchio e  B lasetig, ha e sp o 
sto  le posizioni e  le riflessioni del
l'Amministrazione sulla attuale rete 
fognaria e sui progetti in attuazio
ne ch iedendo ai T ecnici collabora
zione al fine di stabilire un piano il

più possib ile  funzionale, organico e 
coordinato.

Nel corso  della riunione è  stata  
apprezzata la sce lta  di coordinare  
i progetti delle diverse frazioni o 
comparti e  si è  d ec iso  di appron
tare uno studio generale di fattibili
tà del progetto di unificazione delle  
fognature di San Pietro, Azzida e 
zona Industriale che com porterebbe  
la costruzione di un so lo  depura 
tore in sostitu zione dei tre previsti 
attualm ente, e  quindi inferiori c o 
sti di m anutenzione. Il nuovo pro
ge tto  dovrebbe com unque tenere  
conto  degli studi precedenti e  dei 
tronconi di fognatura già attuati e- 
vitando il procedim ento di «so lle
vam ento» ch e  preoccupa partico
larm ente per i costi e  gli eventuali 
problemi di funzionam ento e  manu
tenzione.

Voščila društvu «Ivan Trinko»

Dragi Izidor,
Obračam se prav nate, da 

preko Tebe izrečem ku ltu r 
nem u društvu  «Ivan Trinko»  
ob 25. obletnici njegovega! 
delovanja svoje, pa tudi če
stitke  Radia Koper, za ka te
rega delam. Zakaj nasla
vljam  čestitke prav na te?

Zato, ker si m i  predstavljal 
prvega Beneškega Slovenca, 
ki sem ga spoznala, prvega 
mladega Slovenca tistega ta
ko zapuščenega in od vseh 
oblasti zanemarjenega po
dročja, ki je s pogum om  in 
neupogljivo voljo začel s pe
ščico sebi podobnil entuzia
stov boj za pravice Bene
ških Slovencev in to v času, 
ko je ves ta boj izgledal kot 
prava utopija. Spremljala  
sem  začetke delovanja tega 
društva in verjela v njegovo  
bodočnost, skrom ne, a zato 
tem  bolj prisrčne prireditve  
v neprimernih, majhnih,  
mrzlih društvenih prostorih, 
so m i pomenile  mogoče sk o 

raj toliko, kot so pomenih  
vsem vam, ki ste se jih, v ti 
stih težkih časih z veseljem 
in navdušenjem udeleževali 
Im eli  ste prav Ti in Teb 
enaki. Današnje razgibane 
kulturno življenje v Benešk  
Sloveniji vam daje prav tei 
potrju je  pravilnost in potre  
bo vašega boja, vašega dela 
Zato sem  srečna in zadovolj 
na, da sem preživela obletni 
co tega prvega slovenskegc 
društva v Beneški Sloveniji  1 

vasi družbi, da sem slišali 
številne tople želje in čestit 
ke, ki ste j ih  prejeli. Tem  že
ljam in čestitkam  se prav z 
istim žarom pr idružujem  sa 
ma  v upanju, da boste še na 
daljevali po poti, ki ste jc 
pred to likim i leti začeli.

Po svojih močeh Vam bom 
vedno rada sledila in Vam 
bom tudi v podporo in po  
moč. Tovariški pozdrav.

novinarka R adia K oper v 
Trstu  

Neva Lukeš
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UNA PARTITA DIFFICILE
Dagli amici di Clodig 

cordoglio al giocatore Pierino Fanna

D om enica 10 novem bre, 
si è d isp u ta ta  allo stad io  «R. 
Curi» di Perugia la p a rtita  
di cam pionato  di serie A, Pe
rug ia  - Juventus.

Per 21 g iocatori in  cam po 
su 22 si tra tta v a  di una n o r
m alissim a p a rtita  di cam 
p ionato , di non  m olta  im 
p o rtan za  ai fini della c lass i
fica, in som m a una p a rtita  di 
no rm ale  am m inistrazione. 
Un solo g iocatore  ha invece 
giocato con uno  s ta to  d ’ani
m o ben  diverso, con la m or
te nel cuore , come hanno 
sc ritto  m olti g iornali sp o rti
vi e non.

Si tra t ta  del n o s tro  P ieri
no Fanna, na to  a Clodig ed 
o ra  ala  s in is tra  della Juven
tus.

Il g iorno preceden te  la 
p a r t i ta  P ierino  si trovava a 
M oim acco. Noi, suoi am ici, 
siam o sem pre con ten ti quan
do P ierino to rn a  a casa, co
sì con lui parliam o  di tu t
to, del suo in serim en to  nel
la sq u ad ra  b ianco-nera  e dei 
bei tem pi p assa ti a spacca 
re i ve tri delle scuole di Clo
dig col pallone.

S tavo lta  però  avrem m o 
voluto ev itare  di vedere il 
n o s tro  P ierino  a M oimacco. 
In fa tti  non  si è tra t ta to  di 
una  bella  v isita  in  fam iglia, 
m a di una  costrizione di un 
destino crudele  che ha volu
to  p rivare  P ierino, la fam i
glia e tu tti  noi del caro  e da 
tu tti  benvolu to  papà  Grego- 
rino (R ino ).F anna  Rino ci ha 
lasciati il 6 novem bre ancor 
giovane e attivo . Aveva solo 
53 anni ed e ra  sim patico  e 
gentile con tu tti. Serio pa
d re  di fam iglia e orgoglio
sissim o so sten ito re  del figlio 
P ierino  del quale, o ltre  che 
padre , e ra  vero am ico e con
sigliere, e ra  conosciuto  da 
tu tti  nelle Valli. P rim a  di 
andare  ad  ab ita re  a M oi
m acco, fu casaro  a Clodig, 
dove tu tti  lo rico rdano  con 
s tim a ed affetto . P rop rio  a 
Clodig nasce Pierino, che 
sub ito  si d im o stra  b ravo  nel 
gioco del calcio.

T u tti sapp iam o che m olti 
p ad ri hanno  talvolta ostaco
lato  i p ro p ri figli in  fa tto  di 
pallone, m a questo  non  va
le pe r Rino. Rino in fa tti in 
citava ed a iu tava  P ierino 
nell’ app rendere  i trucch i 
del m estiere  e se P ierino è 
a rriv a to  dove è a rrivato , lo 
deve o ltre  alla  sua b ravu ra ,

alla com prensione e a ll’aiu to  
del suo caro  papà. Questo 
P ierino  lo sà.

S ubito  dopo il funerale, 
P ierino ha  raggiunto  i com 
pagni della Juven tus a P eru 
gia. Una Juven tus decim ata 
dalle squalifiche che quel 
g iorno non  poteva fare a 
m eno di lui.

T u tti possono im m agina
re in  che s ta to  d ’anim o ha 
giocato. E  p e r fare  un  rega
lo al suo papà  è s ta to  il m i
gliore in campo., si è b a ttu to  
com e un  leone con la rabb ia  
nel cuore  p e r la p e rd ita  del 
suo p iù  caro  sosten itore .

M olti c ritic i del calcio, 
che p iù  volte avevano c riti
cato  P ierino, hanno  dovuto 
sm en tirs i, e lo hanno  fatto  
pubblicam ente  su m olti g ior

nali.
Vogliam o adesso  rife rirc i 

a un corsivo  di T u tto sp o rt, 
un  au torevole giornale sp o r
tivo che scrive: «Fanna non 
solo ha  d im o stra to  di essere 
un  bravo  giocatore, m a ha 
innanz itu tto  d im o stra to  di 
essere un  vero uomo».

In fa tti  a Perugia gli ap
plausi a fine p a r t i ta  erano  
tu tti p e r lui e da ll’a lto  u n a  
voce che solo il num ero  un 
dici b ianco-nero h a  sen tito , 
ha  detto : «Bravo, Pierino!». 
Alla m oglie M arta, ai figli 
P ierino, D onatella, R ita  e 
Cinzia e a tu tti  i p a ren ti va
dano le n o s tre  p iù  sen tite  
condoglianze.

Marko

Zveza beneških žen  
Lega donne della Benecia

ciclo  di conferenze dal titolo:
«Com e la donna della Benecia vuole affrontare la realtà socio- 
econom ica in cui vive»

Correda (Clenia) ore 20.00

GIOVEDÌ’ 4 DICEMBRE
ing. Fabio Bonini (sindaco di Grimacco e  membro del Consorzio 
per lo sviluppo industriale)
Dino Del M edico (presidente della C om m issione econom ica  
p resso  il Com itato territoriale della SKGZ)
LAVORO: SITUAZIONE ATTUALE E PROSPETTIVE

GIOVEDÌ’ 11 DICEMBRE
arch. Valter Tosolini (capo dell'ufficio tecn ico  della Comunità 
montana delle Valli del N atisone)
PROBLEMA CASA E PROSPETTIVE DI SVILUPPO URBANISTICO

La cittadinanza è  invitata

La prima conferenza di qu esto  ciclo (LA CENTRALITÀ’ DI SAN 
PIETRO AL NATISONE CONDIZIONE ESSENZIALE PER LO SVI
LUPPO DELLE VALLI DEL NATISONE) ha avuto luogo giovedì 27 
novem bre ed è  stata  tenuta dal dott. Ferruccio Clavora dello  
Slori di Cividale. Bruna Dorbolò Strazzoiini, invece, in apertura 
aveva sp iegato  il perchè di qu esto  c iclo  di conferenze. Su questa  
ennesim a iniziativa della Zveza beneških Žen/Lega donne della  
Benecia ci sofferm erem o in seguito .

Jožici M iklavčič-Tedoidi 
v spomin

Ob 3. obletnici njene prera
ne sm rti se jo spominjajo z 
neomajanim spoštovanjem in 
hvaležnostjo člani uredniške
ga odbora, sodelavci in bralci 
Novega M atajurja.
Videm 30.XI. 1977 
Čedad, 30.XI.1980

CALCIO
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AD UN P A SSO  DALLA VETTA

IL FENOMENO,, SAVOGNESE
Dopo lo s c a m p a t o  perico lo  

di r e t r o c e s s i o n e  nel la p a s s a 
ta s t a g io n e  ag o n is t i ca  il pre 
s id e n t e  deH’a s s .  sport iva  S a 
v o g n e s e ,  Laurencig ha p e n s a 
to ch e  per l’a ttua le  annata,  
era m eg l i o  non tornare a cor 
rere tali rischi,  ha rinforzato  
n o t e v o lm e n t e  la squadra.  Le 
mezzea l i  Stul in e Chiacig,  il 
ce n t r o ca m p is ta  Podor ieszach ,  
l’ala Miani,  il port iere Wladi-  
miro Predan (per tre anni s e 
condo  di Beuzer nel la Valna-  
t i s o n e)  que s t i  gli uomini  di 
maggior  s p i c c o  inseri t is i  ne l 
la telaiatura del la squadra,  
ch e  è  s ta ta  riaffidata al bravo

t e c n ic o  D o m e n i c o  Ferraro.  
Gli sport ivi  s e g u o n o  n um er o
si la squadra e  con il loro 
«tifo indiavolato» s o n o  il d o 
d i c e s i m o  uo m o  in camp o,  ch e  
aiuta la squadra nei  mome nt i  
più difficili .  Il p re s id e nt e  
Laurencig può dormire  sonni  
tranquilli  con  un c o m p l e s s o  
del g en e r e ,  il r i schio  è  que l lo  
della promozione ,  a n ch e  s e  è  
p res to  per es p r im e r e  ta le  g iu 
dizio.  In molti  a t ten do no  la 
giornata di d o m e n ic a  14 di
ce m br e ,  quando a g ioca re  sul  
t erreno am ic o  g iungerà  la 
blasonata  fo rmaz ione  dell 'a.c.  
Civ id a le se ,  cb e  per la prima

S pet se  je oglasu naš prijatelj 
Krajnik iz Amerike, ki je doma 

iz Cuodarnov pri Dreki
B ridgeport, 23-10-1980 

M atajur inDragi Novi 
uredništvo!

Dočakali smo tudi ta jesen 
ski čas leta 1980. Spet se le
to stiska in s ta ro st nas pri 
tiska. Spom injam  se na sta 
re čase, ko sem bil m lad, sem 
imel veliko veselje za lovca 
in bil sem raub  šic divji 

lovec, (kate rem u  so ita 
lijani dali ime «bracconie 
re») že od m ojih  ran ih  15 
let in še danes im am  to v 
sebi.

Ko sem hodil po sosednjih  
vaseh ob Soči, s puško in 
svojim i zvestimi psi, so 
me srečavale m lade in zna
ne punčke in me vprašale: 
«Kam greš ti Jože m ladi, ko 
ravno ju tro  se zori?

Veš, da srna zdaj še spi?». 
In nato  so mi zapele lepo:

Uno tra gli ospit i  più inte
ressan t i  di S tret ta  di mano  
in onda a Radio Capodistria  
ogni d o m e n ic a  al le  ore 15: il 
p re s id e n t e  de lI ’ANPI di Man-  
zano n on ch é  p r e s i d e n t e  del-  
l 'Ass .  Industriali  di Manzano  
Giuliano Zanuttini .

L’ o s p i t e  d ia logherà  con  
Pinuccia Politi sui  vari t emi  
tra i quali c i t iamo il g e m e l 
lagg io  Manzano - Albona (Ju
go s lav ia )  e  la crisi  del  legno,  
per ico lo  per l’industria del  
tr iangolo  del la sedia .

MMIWM

volta nel la su a  s toria  s c e n d e 
rà sul  ca m p o di S av og na ,  ma  
di q u e s t o  ne ripar leremo il 
p r o s s i m o  m e s e  in quanto s a 
rà un incontro al qua le  pre-  
se n z ie r a n o o  sport ivi  ch e  g iun
geranno  dal C iv id a l es e  e  da 
tut te  le Valli del  Nati sone .

Con i risultati s in o  ad ora 
ot tenuti  la S a v o g n e s e  è  al s e 
con d o  p o s t o  nel g irone «C»,  
di s e c o n d a  categoria ,  al le  
sp a l l e  del la  C iv i d a le se ,  c' è  
già chi c o m e  il s i m p a t i c i s s i 
mo «Toni»,  sp er ano  nel  s o r 
p as so .

S e  la S a v o g n e s e  cont inuerà  
di q u e s t o  p a s s o ,  da « f e n o m e 
no» d iventerà realtà.  (P C .)

Premiazione del la  squadra s l o v e n a  ( športno društvo  Ba
ca Podbrdo-Slovenia Flander Dani lo-Kogoj Marko) alla s e t t i m a  
ed iz io ne  del la  gara di marcia «S taf fe t te  part igiane - t ro feo  
Bevi lacqua»  avvenuta in o t tobre  a Manzano.  La squadra co
m e  altri partecipanti  e  autorità saranno  ospit i  a Stret ta  di 
mano in onda da radio Koper-Capodistria.

«Šumi, šum i potoček vese
lo pod fonarsko vasjo, do 
njega je prišla srna pit vo
do in ko podobo svojo za
gleda v vodi jo  dolgo, ogle
duje in se lepo nasmeji', 
hihihi. Ko znal bi Krajnik,  
kako sem lepa jaz, gotovo  
bi porabil tle v gozdu tale 
čas». A kom aj to izreče, iz 
grma poči strel in tisti čas 
je Krajnik srni žvljenje  
vzel. Bili so res z.lati časi ...

Pa drugič še kaj več, če 
bom o še živi. Priložim  vam 
ček za obnovitev naročnine 
lepega lista Novega M ataju 
rja.

Bog vas živi in nas živi 
vse dobre in pravične ljudi. 
Vse najboljše  Vam  želim za 
božične praznike in srečno 
novo leto, polno zdravja in 
zadovoljstva.

Vaš Jožef K rajn ik , M atev
ži nov iz C uodam a pri Dreki.

Formazione Esordienti della U.S. Valnatisone con l’A llenatore Enzo Ber
nard e  i dirigenti M oreale e  Clodig

Ko je začela parva, velika 
uejska je Toninca iz Garmi- 
ka parpejala dam u mladega 
sina iz Napoli. Dol je djela- 
la za diklo, ušafala moža in 
se poročila. Mož je biu po 
klican h sudatam in Toninci 
ni ostalo druzega kot priti 
dam u z otrokam.

Začela se je uejska in na 
Livku  se je slišalo močnuo  
streljanje.

«Nonno, a Luicco spara 
no!» je jan otrok staremu  
očetu, ki pa ni zastopu po 
italijansko.

«A zluadja šparajo, lum- 
pajo, lumpajo, gioldajo, giol- 
dajo!» je odgovoriu nono.

Dva kupca iz m  jesta sta 
paršla na Grivarjevo kume-  
tijo. Kupuvala sta žvino in v 
Grivarjevim kljevu je bluo 
zmjeraj kaj naprodaj.

Grivar je imeu tudi no le

po, mlado hči. Od nje sta od 
sevala zdravje in moč. Take  
so pač naše kum etuške  de
kleta. Ivanka  —  takua se je 
imenovala  —  je im j eia kaj- 
šnih 16 Ijet. Glih ko sta k u p 
ca paršla na dvorišče, je ona 
nesla u dveh šeglotih po 
mijo  prasetam. Kupca sta 
se ustavla in sta s požrešni
m i in grešnimi očmi gledala 
Z.a njo.

Ona je videla, da ima na 
nji požrešne oči dveh k u p 
cev in naenkrat se ji  je za
čelo nekaj prat, pokat zadaj. 
Vsak korak, ki je nardila, 
jih je zapustila po en par. 
Kupca sta se začela režat, 
smejat. Jovanka se je usta
vla in se obarnila: «Kaj ima
ta za se smejat vi dva?» jih  
odrezano, brez špota upraša.

«Poslušala srna, kakuo ti 
poka zadaj!» sta oba hnadu  
odgovorila in se spet za
smejala. «Le sm ejajte  se, le.

Dokjer je zdrava očetova ro
ka in materna moka, mene  
lahko rit poka!» j im  je za
brusila in šla naprej. Sm jeh  
se j im  je ustavu na obrazu  
in odšla sta z dugim  nuo- 
sam.

Jakob Malonarju iz Cev
nega potoka je srečju Miha 
Garjupega iz Ravnice, njega 
velikega parjatelja.

«Kam takua hitiš?» upra
ša Jakob Miha.

«Grem na Staro goro!».
«Po kaj greš gor?».
«Prosit Marijo, da bi uša- 

fu  dobro ženo».
«Norac. B i bluo buojš, če 

bi prosu za pravo, zdravo in 
dobro pamet!».

«Potem pa bi se ne oženu  
vič!» odvarne Miha.

Vas pozdravja vaš 
Petar Matajurac

PISE
PETAR
M ATAJURAC
Naše gorske
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH

Lesena okna 
in balkonska vrata

Vam  nudi po ugodni ceni

(Joško - G iu sep p e  Cucovaz)

Finestre e p orte  
in legno per balconi

A prezzi vantaggiosi

Š p e te r  -  S. P ie tro  al N a t iso n e  - via Roma, 151 - Tel. 727131

ČEDAD
Predstavljena v Čedadu dva 

nova «diška» (p lošči)

V č e ta rta k  6. novem bra  je 
b lu  na  sedežu d ru štv a  « Ivan  
T rinko» u  Č edadu lep in  ži
vahen k u ltu rn i večer. P red 
stav ili so dve novi plošči 
(d isch i) , ki jih  je  p rip rav ila  
d iskog rafska  h iša  H elidon 
iz L jub ljane  ob sodelovanju  
založniških  h iš O bzorje in  
ZTT v T rstu . N aslovi dveh 
p lošč so: «Dolina Rezije» in 
«N ediški puobi». P osnete  so 
n a ro d n e  pesm i in  m uzika 
Rezije in  p rav  takuo  iz Ne- 
d išk ih  dolin.

P lošče je  p red s tav u  znani 
tržašk i etnolog  in  glasbenik, 
p ro f. Pavle M erku, globok 
poznavalec n a ro d n ih  navad  
Benečije in  an im a to r razn ih  
eksp resivn ih  pobud.

M erku je  p o d č rta l osnov
ne p rv ine  rez ijanske  na
rodne glasbe, ki im a s ta 
re  ko ren ine  in  p e tje  «Nedi- 
šk ih  puobov», ki p o je jo  b rez 
no t, ko t sp o n tan a  skupina, 
ki je  m očno zavzeta v iska
n ju  n arodnega  petja .

Po tem  je  dal M erku  bese
do p rav im  p ro tagon istom  
večera: Luigi P aletti, ki je  v 
lepi rez ijanščin i povedal, 
kakšno  v rednost im a  izid 
p lošče  za k u ltu rn o  življenje 
Rezije, G iuseppe C hiabudi- 
ni pa  je  v lepem  nediškem  
d ia lek tu  govoril o v redno 
sti, ki jo  im a spon tano  pe tje  
in  v rednosti plošče, ki bo tu 
di za zgodovino p u s tila  znak 
p riso tn o sti njihovega pev
skega zbora.

P rinesli so pozdrav  tudi 
H erm an  Vogel za založbo 
O bzorja  in  župan  Rezije 
B arbarino , ki je  tud i on 
govoril po rezijansko .
Bile so p riso tn e  znane 
osebnosti in številno ob 
činstvo.

Opazili sm o puno  m ladih, 
ad m in is tra to rje  špeterskega 
kom una  in  Rezije, p red s tav 
nike k u ltu rn eg a  in  po litične
ga ž iv ljen ja  dežele, P rovince 
p o k r ajine.

N azadnje  s ta  skup in i «Ci- 
tiravci» iz Rezije in  «Nedi
ški puobi»  p rip rav ili p r is o t
n im  p rije te n  koncert.

Obe skup in i s ta  odnesli s 
tega večera veliko p ris rčn ih  
aplavzov, ka r dokazuje, da 
se u tr ju je jo  k u ltu rn a  vezi 
m ed  N ediško dolino in  Re
zijo, ob popo lnem  spoštova
n ju  razno likosti, ki je  dozo
re la  m ed  dvem a tradicijam a.

Razstava um etniškega obrt
ništva iz Čedada in Nediških  

dolin.

M ostra dell’artigianato arti
stico del Cividaiese e delle 

Valli del Natisone

Na pob u d o  čedaj skega 
kom una  je  b la  letos za Sv. 
M artin  o rgan iz irana  u  Čeda
du  že tre č ja  razstava  (m o 
s tra )  um etn iškega  o b r tn iš t
va iz Č edada in  nad išk ih  do
lin.

R azstav lja l cev je  b luo  36 
in  od  teh  je b luo k a r  tr in a js t  
Slovencev iz naših  dolin, ali 
t is ti  ki so se rod ili u  naših  
dolinah, m ed  n jim i tud i 
p red sed n ik  d ru štv a  B ene
šk ih  likovnih um etn ikov

G iovanni Vogrig.
R azstava je  lepuo uspela, 

saj so jo  p a rš li g ledat od 
useh  krajev.

DREKA

Cesta iz Gorenje Dreke u 
Kodarjano

Če bi b ila  p o t čedno na- 
p rav jena , bi b la  ko ristna, 
hnucu  d rešk im  kum etam , ki 
im a jo  darva, Ijes, senuo in 
d ruge p a rd je lk e  po k ra jih , 
koder pe lje  t ja  do K oderja- 
ne.

B ojim o p a  se, da jim  bo 
ta  c jes ta  m alo  hnucu, ker je 
b luo  djelo  za n je  zgraditev  
slabo, svinsko oprav  j eno. 
B rez p o d p o rn ih  zidov pod 
n jo  in  n ad  n jo  jo  bo  hm alu  
zasulo in  splazilo. T akuo 
ko t je  n ap rav ljen a , so s to 
rili sam uo  škodo kum etam . 
T isti, k i je  im eu nesrečo , da 
je  im eu  tam  tr i  njive: eno 
spodaj, d rugo na  sred i in 
tre t jo  na  vrhu , bo  zgubiu 
use tri, pa  tud i sadno in  d ru 
go drevje, ki je  raslo  na 
n jih : če je  šla  ce sta  po  njivi 
na  sredi, je m ate ria l veder- 
b u  in  podsu  spodn jo  njivo, 
ta  go ren ja  se bo pa  splazila, 
ker m an jk a  podpo rn i zid.

Naj se reči postro jijo !

ŠPETER
Planinski v ečer

V š p e tru  je  14. novem bra, 
v gostišču  «Al giardino» p r i
red ilo  Beneško p lan insko  
d ruštvo , s sodelovanjem  P la 
n inske  zveze Slovenije, p r i
je ten  p lan in sk i večer.

Večer je  bil posvečen ju 
goslovanski a lp in ističn i od
p rav i n a  E verest. Ta o d p ra 
va, ko t je  znano, se je  u sp e 
šno zak ljučila  v ponos jugo
slovanskim  in  slovenskim  
a lp in istom .
Za p ro je c ira n je  diapozitivov 
te r  k o m en ta r je  posk rbe l 
član  odprave tov. Tone Ška
rja .

Poleg dom ačih  planincev 
so bili p riso tn i častn i p re d 
sednik  P lan inske Zveze Slo
venije dr. M iha Potočnik, 
sedan ji p red sed n ik  Tom až 
Banovec in  Tone Bučar.

P riso tn i so bili tud i p red 
stavn ik i p lan insk ih  društev : 
Bovec, K obarid , G orica, 
p redstavn ik i podsekcije  C.
A.I. iz Š pe tra , p o k ra jin sk i 
svetovalec Pavel Petričič , žu
pan  š p e tr a  p rof. M arinig  in  
podžupan  C laudio Adami z 
odborn ikom  R. Qualizza in
B. Dorbolò.

P lan insk i večer se je  kon
čal z zadovoljstvom  vseh, 
p r i dob ri kap ljic i in  z našo 
slovensko pesm ijo

J. K.

Razstava (m ostra) sadja v 
Špetru

K om unska  am in ištrac ion  
u  Š p e tru  je  u  dneh  15. in  
16. novem bra  p a rp rav la  u  
novem  kom unskem  sedežu 
no  razstavo  (m o s tra )  s po 
sebnim  ozirom  na  kostan j 
in  znano, n a rb u j okusno  ja- 
buko  sevko.

R azstava je  dala  parlož- 
n o s t za srečan je  m ed  n a š i
m i sa d ja r ji  in  tehnik i p o 
ljedelskega in š titu ta  iz Vid
m a o perspek tivah , ki ob
s ta ja jo  za razvoj sa d ja rs tv a  
u  naših  dolinah.

P rog ram  je  b iu  takale: 15. 
novem bra  ob 9. u ri so odprli 
razstavo , ob 10. u ri so sp re 
jeli goste (o sp ite ); ob 10,30 
so bile na  v rsti poročila , ki 
so jih  p rip rav li: Dr. Q ualiz
za, č lan  provincialnega km e
tijskega  in š titu ta  in  ašešor 
špe ta rskega  kom una, dr. 
Jussefa , ki je č lan  (m em 
b ro )  deželnega sperim ental- 
nega cen tra  za km etijs tvo  in  
dr. C labassi, član  goriške fi- 
topato loške  opazovalnice.

Ob 12. u r i je p a rn esu  poz
drave dežele ašešo r za km e
tijs tv o  dr. M izzau, popudne 
pa so pekli kostan j u  gostil
n i Fon.

Dne 16. novem bra  od 10. 
do 16. u re  je  b la o d p a rta  
razstava, po tem  pa  so u  h o 
te lu  B elvedere pa rp rav li 
okusen  rinfrešk .

Tale razstava  je  b la zlo 
orig inalna, parva  take  so rte  
u  naših  dolinah, zatuo  je 
im je la  tud i u speh  (šučeš).

In ic ia tiva  je  b la  d ob ra  in 
upam o, da bo rod ila  tud i do
b re  saduove.

SREDNJE

OBLICA

U nedeljo  16. novem bra 
popudne so podkopali u  n a 
ši vasi še m ladega m oža. U- 
m aru  je  G iuseppe (F ran ce 
sco) Sibau. Im eu  je  sam uo 
51 lje t. U veliki žalosti je  za- 
p u s tu  hčerko , sestre , b ra ta , 
žlahto  in  p rija te lje .

Naj u  m iru  počiva u svoji 
dom ači zem ji.

Crainich Maria

OBLICA

U s r  jedo  5. novem bra  je 
u m arla  u  čedajskem  šp ita lu  
M aria C rainich  - K ra janova  
po  dom ače. Im je la  je  72 ljet. 
B la je  p rid n a  in  po šten a  že
n ica  in  k o t tako  jo  bom o oh
ran ili u  večnem  spom inu.

Naj gre b ra tu  S and rinu  
naša  s rčn a  tolažba.

SV. LENART
DOLENJA MJERSA

V soboto  18. o k to b ra  s ta  
se po ročila  u  cerkv i Sv. M i
klavža n a d  Sv. L enartom  Sil
vano S tan ig  iz D olenje M jer- 
se in F e rn an d a  D uriavig iz

Podutane. ž la h ta  in parja te- 
lji želijo m ladem u p a ru  sreč
no in  veselo skupno  življe
nje, p a  tud i puno zdravih  in 
lepih o trok .

KRAVAR

K ot sm o že p isali u  zadn ji 
številk i Novega M ata ju rja , 
je u m aru  naš d obar človek, 
ug ledan  m ož vasi Em ilio  
Chiacig.

N a n jega  pogreb, ki je  b iu  
1. novem bra  u  K rav a rju  je 
pa rš lo  puno  ljud i iz useh  
k ra ju , puno  p a rja te lju , ki so 
m u  parn esli n jih  zadn ji poz
drav.

Sada ob jav ljam o  n jega sli
ko u spom in  usem  tistim , ki 
so ga poznali, im eli rad i in 
ga spoštovali.

P odbonesec
OFJAN

U srjed o  13. novem bra  je 
na  h itro  u m aru , na  svojem  
dom u, Pio F loram , s ta r  70 
ljet. N jega pogreb  je  b iu  u 
č e ta rta k  14. novem bra  u 
L andarju . Puno ljud i je  šlo 
za n jim , po n jega zadn ji p o 
ti. N aj gre družin i in  žlahti 
naša  tolažba.

MARSIN

Samuo sudaščina jih je 
ločila

N jesta  b ra ta , s ta  vasn jana  
in k e r s ta  velika p rija te lja , 
s ta  vič ku  b ra tra . Bla s ta  
n im ar kupe, sam uo sudašči
na  jih  je  ločila, pa  le s ta  uša- 
fala  ta rk a j ca jta , da  s ta  se 
kupe fo tog rafira la , parv i ka- 
rab in ier, d rugi alp in . Oba 
im ata  19 lje t in  oba isto  im e 
in  p reim ak: Ju re tig  Luciano 
parv i, Ju re tig  Luciano drugi

P a rja te lji  jim  želijo, da b i 
lepuo odslužila  sudaščino  in  
d a  b i km alu  p a rn es la  n jih  
m lad u o st in  veselje u  r o js t 
no vas.

MOIMACCO 
Umaru je Rino Fanna

U č e ta rta k  5. novem bra  se 
je  ko t b lisk  raznesla  po 
u s jeh  naših  dolinah  žalostna 
novica, da  je  na h itro  u m aru  
Rino Fanna, ta ta  od znane
ga, m ladega nogom etnega 
igralca, P ie rina  Fanna, ki 
ig ra  u  Juven tus.

Rino F anna  je im eu sa
m uo 53 ljet. B iu je  puno  poz
nan  in  spoštovan  po usjeh  
naših  dolinah, posebno pa u 
rečansk i dolini, po garm i- 
ških  in dreškib. vaseh. B iu je 
še m lad  m lekar, k ad ar je 
p a ršu  u  K lodič, spoznu, se 
za ljubu  in  po ročiu  M arto  
Pauletig-Zapotokovo iz Sev- 
ca.

Rino je  d je lu  puno  lje t m le
k ar u  K lodiču in  po tem  vo
zu do n jega  sm arti m ljeko 
iz d rešk ih  in g rm išk ih  vasi 
u  v idem sko centralo . Usi so

spoštovali n jega  poštenost 
in r je sn o s t in  usem  bo  ma- 
n jku , posebno pa  n jega otro- 
kam  in ženi M arti, ki je  u 
m anj ku m jesac dni zgubila 
m ladega b ra ta  G iovannija  in 
m lsdega moža. N jem am o be- 
sjed, da bi jo  p o tro šta li, pa 
naj ji usebno  pom aga naša 
to lažba p renest ta rp ljen je .

TEČAJI SLOVENSKEGA JEZIKA 

ČEDAD

1. Deželni tečaji za prevajalce (prvo in drugo leto)
p on ed e l jek  - sr ed a  ali p e t ek  od 20.  do 22. ure. 
Deželn i  zavod  za pokl i cno i zobraževanje - Trst

2. Tečaj za začetnike 
po ned e l jek  od 20. do 22. ure 
Društvo  «Ivan Trinko»

3. Nadaljevanje tečajev prejšnjih let 
p ete k  od 20.  do 22. ure
Društvo «Ivan Trinko 

ŠPETER
pone de l je k  od 20.  do 22. ure
Študijski  c e n t e r  «Nediža» - društvo  «I. Trinko»
GRMEK
torek in če tr tek  od 20. do 22. ure 
Društvo «Rečan»
TIPANA
s o b o ta  od 15. do 17. ure.
Občina Tipana
Za in formaci je in vp isovanje :  Kulturno društvo  «I. 
Trinko» (tel .  731386)  od 8.30.  do 12. in od 14. do 18.

CORSI GRATUITI D l LINGUA SLOVENA 

CIVIDALE

1 - Corso professionale regionale per traduttori (1.
e 2. anno)
lunedi - mercoledì o venerdì dalle 20 alle 22 
Ente gestore - Istituto regionale per la formazione 
professionale - Trieste

2 - Corso per principianti
lunedì dalle 20 alle 22 
circolo «Ivan Trinko»

3 - Continuazione anni precedenti
venerdì dalle 20 alle 22 
circolo «Ivan Trinko»

I corsi avranno luogo presso la sede del circolo «I. 
Trinko» - Via IX Agosto, 8.
S. PIETRO AL NATISONE
Lunedì dalle 20 alle 22
Centro studi Nediža - Circolo I. Trinko
GRIM ACCO
m artedì e giovedì dalle 20 alle 22 
circolo «Rečan»
TAIPANA
sabato dalle 15 alle 17 
comune di Taipana
Per informazioni presso: Circolo culturale Ivan Trinko 
(te l. 731386)


